
Oficjalne otwarcie hali ma na-
stąpić 9 grudnia. Tego dnia, jak i
następnego przewidziano wiele
atrakcji dla mieszkańców, którzy
będą mogli zwiedzić obiekt. Pla-
nowane jest zimowe miasteczko,
cyrk, pokazy świetlne, występy
znanych artystów, karuzela we-
necka i wiele innych. W tym na-
wet wspólne gotowanie
świątecznego barszczu i lepienie
pierogów razem z Gorzowskim
Rynkiem Hurtowym. A wybrani
śmiałkowie będą mogli wziąć
udział w Lidze Superbohaterów.
Pierwszy mecz w nowej hali za-
grają koszykarki Polskiej Strefy
Inwestycji Enea Gorzów, ale bę-
dzie to już kilka dni po otwarciu.

Początkowo budowa hali miała
kosztować blisko 90 milionów
złotych. Z różnych powodów,
głównie inflacyjnych koszt wzrósł
do 115 milionów złotych, ale
niedługo wszyscy o tym zapo-
mną. Pamiętać będą natomiast
to, że Gorzów doczekał się
wreszcie światowej klasy hali.
Obiekt jest przystosowany do
rozgrywania 14 różnych dyscy-
plin.

Po budowie Słowianki z 50-
metrowym basenem, moderniza-
cji stadionu żużlowego, budowie
stadionu lekkoatletycznego jest
to kolejny nowoczesny obiekt
sportowy, który powstał w Go-
rzowie. Do pełni szczęścia bra-
kuje już tylko stadionu piłkarskie-
go z prawdziwego zdarzenia.

Hala składa się z areny głównej
oraz pełnowymiarowej sali tre-
ningowej, która też jest wypo-
sażona w niewielkie trybuny na
potrzeby imprez młodzieżowych.
Sala ta jest jednocześnie sceną
dla areny głównej.

Największym atutem hali jest
liczba ponad 5 tysięcy miejsc na
widowni. Dzięki temu będzie
można rozgrywać tutaj międzyna-
rodowe imprezy rangi mistrzow-
skiej. Ciekawostką jest, że parkiet
został stworzony z klonu kanadyj-
skiego, czyli materiału, który znaj-
dziemy także na parkietach zawo-
dowej ligi koszykarskiej NBA. Nad
parkietem zawisł imponujących
rozmiarów telebim. Gorzowski
obiekt jest przystosowany także
do organizacji koncertów i targów.
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Koniec z czekaniem. Czas przeciąć wstęgę!
Kamień węgielny pod budowę hali widowiskowo-sportowej w Gorzowie wmurowano w maju 2021 roku. Trochę to trwało, pojawiło się lekkie
opóźnienie, ale już za kilka dni obiekt zostanie oddany do użytku.
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Już niedługo na parkiecie pojawią się nasi sportowcy, a na trybunach kibice



ww    1.12
1971 - na Osiedlu Staszica
rozpoczęto budowę pierwszego
budynku mieszkalnego; pier-
wsi lokatorzy wprowadzili się
w październiku 1973 r.
ww    2.12
1957 - prymas Polski, kardy-
nał Stefan Wyszyński, zakoń-
czył 3-dniową wizytę w Gorzo-
wie.
1968 - oddano do użytku nowe
skrzyżowanie ul. Chrobrego i
Sikorskiego, gdzie zainstalo-
wano pierwszą w mieście syg-
nalizację świetlną.
ww    3.12
1858 - spis ludności wykazał w
mieście 14 280 mieszkańców,
w tym 550 wojskowych, 13 454
ewangelików, 262 katolików, 1
mahometanin, 5 dysydentów
(bezwyznaniowców), 555
Żydów; wciągu następnych 40
lat ludność podwoiła się.
1929 - w Świerkocinie otwarto
nowy most na Warcie,
najdłuższy wówczas most dro-
gowy w Niemczech.
ww    4.12
1956 - w miejsce dotychczaso-
wych wikariuszy kapitulnych
na Ziemiach Zachodnich mia-
nowano biskupów rezydencjal-
nych; biskupstwo w Gorzowie
objął Teodor Bensch, poprzed-
nio administrator apostolski w
Olsztynie; pierwszy administ-
rator gorzowski Edmund No-
wicki został biskupem w Gdań-
sku.
2000 - rozpoczęło działalność
Radio Miejskie Gorzowa, lo-
kalny program Radia Zachód,
obecnie Radio Gorzów; oficjal-
na inauguracja nastąpiła 18
grudnia.
2013 - oficjalnie otwarto nowe
targowisko św. Jerzego przy
ul. Przemysłowej.
ww    5.12
2001 - Rada Miejska zatwier-
dziła hejnał miejski, którego
autorem jest Jan Kupczyński,
dyrektor PSM w Strzelcach
Kraj.
ww    6.12
1988 - ukończono budowę dru-
giego toru na wydzielonym to-
rowisku ul. Sikorskiego od
dawnej drukarni do skrzyżowa-
nia z ul. Estkowskiego.
ww    7.12
1984 - gorzowska „Prze-
mysłówka” przekazała Dyrek-
cji Wojewódzkiego Szpitala w
Budowie pierwszy ukończony
obiekt szpitala wojewódzkiego
- poradnię ogólną ze 100 po-
mieszczeniami, m.in. 72 gabi-
nety lekarskie i zabiegowe,
pomieszczenia dla administra-
cji oraz ośrodek nauczania kli-
nicznego.
ww    8.12
1988 - na łamach „Ziemi Go-
rzowskiej” zapowiedziano po
raz pierwszy wybory „Miss
Ziemi Lubuskiej” w Gorzowie.
Zgłoszenia pięknych dziewcząt
z województwa gorzowskiego i
zielonogórskiego przyjmowało
Biuro Konkursu „Miss Polonia
‘89” w Warszawie za pośred-
nictwem Agencji Impresaryj-
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Niedawno po raz kolejny
wspólnie z funkcjonariusza-
mi policji oraz z przedstawi-
cielami Oœrodka Pomocy
Osobom NietrzeŸwym od-
wiedzili miejsca, gdzie mog¹
byæ - wymagaj¹cy pomocy -
bezdomni.

- Pracownicy socjalni Sek-
cji ds. Bezdomnoœci syste-
matycznie przez ca³y rok
monitoruj¹ sytuacjê osób
bezdomnych w mieœcie, jed-
nak w okresie jesienno-zi-
mowym nasze dzia³ania s¹
szczególnie intensywne - za-
pewnia Beata Kulczycka,
dyrektor GCPR.

- Patrole, które odbywaj¹
siê systematycznie, daj¹
mo¿liwoœæ aktualizowania
miejsc, w których przeby-
waj¹ bezdomni - doda³a.

Cz³onkowie patrolu
ka¿dorazowo prowadz¹

rozmowy z osobami bezdo-
mnymi, motywuj¹c je do
skorzystania ze schronie-
nia. W trakcie rozmów
przekazuj¹ równie¿ ulotki
informacyjne, informuj¹ o
mo¿liwoœciach i sposobach
uzyskania bezp³atnej po-
mocy.

Gorzowscy bezdomni
mieszkaj¹ g³ównie na
dzia³kach i w opuszczonych
budynkach, ale zim¹ ze
wzglêdu na coraz ni¿sze
temperatury nie jest to mo¿li-
we. Pomoc¹ s³u¿¹ wówczas
organizacje spo³eczne i in-
stytucje samorz¹dowe, ofe-

ruj¹c nocleg i ciep³e
wy¿ywienie.

- W Gorzowie bezdomni,
jeœli tylko chc¹, mog¹ sko-
rzystaæ z pomocy i to w kilku
miejscach - mówi nam Au-
gustyn Wiernicki, prezes
Stowarzyszenia im. Brata
Krystyna w Gorzowie. - Przy
naszym stowarzyszeniu
funkcjonuje noclegownia, w
której bezdomni mog¹ siê
wyspaæ, zjeœæ ciep³y posi³ek,
mog¹ tak¿e wyk¹paæ siê i
zmieniæ odzie¿. Problem tkwi
w tym, ¿e nasze magazyny
powoli zaczynaj¹ œwieciæ
pustkami, dlatego zwracamy
siê do mieszkañców o po-
moc w ich uzupe³nieniu - do-
daje.

Gorzowskie ogrzewalnie i
noclegownie zapewniaj¹ nie
tylko ca³odobowe wy¿ywie-
nie, ale równie¿ opiekê me-

dyczn¹. Augustyn Wiernicki
ocenia, ¿e w Gorzowie z pro-
blemem bezdomnoœci zma-
ga siê ponad 200 osób.

- W tej chwili potrzebuje-
my zimowej odzie¿y dla
dzieci i doros³ych a tak¿e
poœciele, koce, proszki do
prania i inne œrodki czysto-
œci - kontynuuje prezes
Wiernicki. - Jeœli mogê pro-
siæ, to dary proszê przyno-
siæ do Centrum Charyta-
tywnego im. Jana Paw³a II
w Gorzowie przy ulicy
S³onecznej 63. Wcale nie
trzeba kupowaæ tych rze-
czy, czasami warto przej-
rzeæ w³asne szafy i zapew-
ne znajd¹ siê tam ubrania
w dobrym stanie, które nam
ju¿ nie s¹ potrzebne, a in-
nym mog¹ jeszcze
pos³u¿yæ - koñczy. 

RYSZARD WALDUN/GCPR

Bezdomni nie są pozostawieni
sami sobie. Jest prośba o pomoc!
Pracownicy Gorzowskiego Centrum Pomocy Spo³ecznej pomagaj¹ bezdomnym, których zdrowie i ¿ycie, zw³aszcza przy
niskich temperaturach, jest zagro¿one.

Gorzowscy bezdomni często mieszkają pod gołym niebem
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W Teatrze im. Juliusza
Osterwy odby³a siê jubileu-
szowa uroczystoœæ, podczas
której prezydent miasta Ja-
cek Wójcicki wrêczy³
wyró¿nienia pracownikom
tego Domu.

- To s¹ osoby o wyj¹tkowej
wra¿liwoœci, o wyj¹tkowym
sercu, które zas³uguj¹ na
szacunek, wdziêcznoœæ i po-
dziêkowania. A ich pod-
opiecznym ¿yczê, aby ten
Dom by³ dla nich zawsze
ciep³y, otwarty i ¿yczliwy -
powiedzia³ prezydent Gorzo-
wa Jacek Wójcicki i w ra-
mach urodzinowego prezen-
tu przekaza³ bardzo zasko-
czonej dyrektorce placówki
Barbarze Ka³u¿nej czek w
wysokoœci 45 tys. z³otych na

zakup sprzêtu rehabilitacyj-
nego.

- To dla nas wa¿ne wspar-
cie, gdy¿ fizjoterapia i reha-
bilitacja to s¹ wa¿ne dzia³y

naszej pomocy spo³ecznej.
Nowo zakupiony sprzêt przy-
czyni siê do wspomagania
zdrowia, zachowania kondy-
cji, lepszego samopoczucia

mieszkañców. Podwy¿szy
te¿ komfort pracy dla na-
szych pracowników - doda³a
dyrektorka.

Z okazji jubileuszu czêœæ
artystyczn¹ przygotowali go-
rzowscy aktorzy: Joanna
Rossa, Tina Popko, Jan
Mierzyñski, Artur Ne³kow-
ski oraz zespó³ muzyczny w
sk³adzie: Marek Zalewski,
Marek Kiona, Jerzy Dutkie-
wicz i Mariusz Lipiñski.

Obchody jubileuszu zbieg³y
siê z zakoñczeniem akcji
„Gorzowskie listy do
Miko³aja”. W ramach akcji
pracownicy Domu Pomocy
Spo³ecznej nr 1 i 2 udostêp-
nili anonimow¹ listê, na któ-
rej s¹ spisane „listy do Mi-
ko³aja” - drobne ¿yczenia od

75 mieszkañców obu do-
mów.

Gorzowianie, podobnie jak
w ubieg³ym roku, nie pozos-
tali obojêtni; w ci¹gu kilku-
dziesiêciu godzin od opubli-
kowania listy znaleŸli siê
chêtni na spe³nienie wszyst-
kich próœb i marzeñ miesz-
kañców DPS. Miko³aj z pre-
zentami odwiedzi pensjona-
riuszy DPS 18 grudnia.

Obecnie Dom Pomocy
Spo³ecznej nr 1 zamieszkuje
236 pensjonariuszy w wieku
od 29 do 99 lat, g³ównie oso-
by przewlekle somatycznie
chore, niepe³nosprawne
oraz kombatanci. Zajmuje
siê nimi ponad 180 pracow-
ników. 

RED/WPI

Spełnią wszystkie prośby i marzenia
Dom Pomocy Spo³ecznej nr 1 im. Marie Juchacz w Gorzowie prowadzi swoj¹ dzia³alnoœæ ju¿ 45 lat.

Prezydent Jacek Wójcicki wręcza symboliczny czek pani
dyrektor Barbarze Kałużnej
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no-Reklamowej „Amfiteatr” w
Gorzowie.
ww    9.12
1857 - do sieci popłynął
pierwszy gaz z nowo zbudowa-
nej gazowni, uruchomiono też
pierwsze uliczne latarnie ga-
zowe, które zastąpiły dotych-
czasowe lampy olejowe; ga-
zownia czynna była do 1979 r.
ww    10.12
1957 - MPK wprowadziło zakaz
palenia papierosów w tramwa-
jach, zarówno wewnątrz wo-
zów, jak i na pomostach; zakaz
spowodowany został koniecz-
nością... uniknięcia tłoku na
pomostach.
2008 - w budynku d. Łaźni
Miejskiej otwarto halę tenisa
stołowego Gorzovii, urządzoną
w miejscu dawnego basenu;
urządzono tam salą trenin-
gową z 7 stołami, salę gimna-
styczną i saunę z zapleczem
sanitarnym.
ww    11.12
2000 - stuletnia willa Herzoga
przy Nadbrzeżnej 1, ostatnio
siedziba LOK, wpisana została
do rejestru zabytków.
ww    13.12
1981 - wprowadzono stan wo-
jenny w Polsce; mimo to ks.
Witold Andrzejewski odprawił
w katedrze mszę, podczas któ-
rej poświęcono związkowy
sztandar Elektrociepłowni; jako
kapelan „Solidarności” zaini-
cjował też list protestacyjny
gorzowskich duszpasterzy prze-
ciwko wprowadzeniu stanu wo-
jennego, odczytany tego dnia
w gorzowskich kościołach.
ww    15.12
1957 - odsłonięto pomnik Ada-
ma Mickiewicza, ufundowany
w 100-lecie śmierci wieszcza
społecznym wysiłkiem miesz-
kańców Gorzowa.
2004 - statua „Śfinstera” zos-
tała przeniesiona z deptaka na
Wełnianym Rynku na skwer
przy ul. Hawelańskiej, robiąc
miejsce na model starego
tramwaju.
ww    16.12
1988 – Andrzej Szewczyk zos-
tał prezydentem Gorzowa; jako
ostatni przed reformą samo-
rządową prezydent funkcję swą
pełnił do 20.06.1990 r.
1998 – nieznani sprawcy ścięli
krzyż przy „Schodach Do-
nikąd”.
2008 – w b. dawnej Łaźni
Miejskiej rozegrano pierwszy
mecz ligowy w tenisie stoło-
wym.
ww    17.12
1450 – krzyżacki wójt Nowej
Marchii Christof von Eglinger
zawiadomił Wielkiego Mistrza
o ukończeniu rozbudowy za-
mku w Gorzowie; zamek w Go-
rzowie został spalony już w
maju 1454 r. w wyniku buntu
mieszczan.
2013 – Wojewódzkie Centrum
Powiadamiania Ratunkowego
w Gorzowie z tel. 112 objęło
całe województwo; jako ostat-
nie do centrum podłączono
Zieloną Górę i powiat zielono-
górski.
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- Mamy grudzieñ, jako fir-
ma odpowiedzialna za
utrzymanie przejezdnoœci
gorzowskich dróg w trud-
nych warunkach ju¿ od wie-
lu tygodni tym siê zajmuje-
cie. Chcia³em jednak zapy-
taæ, jak d³ugo trwa³y
przygotowania za³ogi do
sezonu zimowego?

- Przygotowania do ka¿de-
go kolejnego sezonu zimowe-
go rozpoczynamy dzieñ po
zakoñczeniu poprzedniego,
czyli wiosn¹. W pierwszej ko-
lejnoœci sprawdzamy ca³y
sprzêt, pojazdy trafiaj¹ do
warsztatu, gdzie przechodz¹
remonty, wymianê czêœci
eksploatacyjnych i konser-
wacjê. Zamawiamy œrodki
chemiczne, w tym oczywiœcie
sól, ¿ebyœmy na 15 paŸdzier-
nika mieli wszystko przygoto-
wane. Od tego dnia ka¿dego
roku jesteœmy w pe³nej goto-
woœci.  
- Czy wykorzystywany w
okresie zimowym sprzêt
jest przydatny potem
wiosn¹ i latem do innych
celów?

- Niektóre pojazdy s¹ pojaz-
dami uniwersalnymi gdzie za-
budowa „zimowa” posiada
system szybkiej wymiany,
przez co mo¿emy korzystaæ z
nich przy wykonywaniu in-
nych prac, g³ównie do trans-
portu odpadów czy utrzyma-
nia czystoœci. Czêœæ jest jed-
nak przeznaczona tylko do
akcji zimowych. S¹ to g³ównie
pojazdy ciê¿arowe ze sta³¹
zabudow¹ piaskarki. 
- Iloma w sumie pojazda-
mi dysponujecie?

- Spó³ka stale rozwija swoj¹
bazê i z roku na rok powiêk-
szamy ten stan. Mamy 12
du¿ych p³ugo-posypywarek, 8
ci¹gników rolniczych i kilka
ma³ych pojazdów do obs³ugi
trudno dostêpnych miejsc.
Spó³ka zajmuje siê nie tylko
utrzymaniem czystoœci i prze-
jezdnoœci dróg, ale musimy
te¿ reagowaæ na ró¿ne inne
zdarzenia i niekorzystne wa-
runki atmosferyczne, jak 
choæby wiatrowa³y. Jesteœmy
bowiem zobligowani do reak-
cji na zg³oszenia dotycz¹cych
pojawienia siê nagle na dro-
gach ró¿nych przeszkód. 
- Jakich przyk³adowo?
- Przyk³adowo na drodze

pojawia siê przeszkoda w
postaci starej opony. Naszym
zadaniem jest natychmiasto-
we jej usuniêcie, jak tylko
otrzymamy zg³oszenie. Innym
przyk³adem jest rozsypanie
siê z jad¹cego pojazdu
ciê¿arowego, który transpor-
tuje niezabezpieczony ³adu-
nek, materia³u sypkiego, jak
gruzu, zbo¿a, betonu, itp.

Wiosn¹ czy latem równie¿
mamy w obowi¹zku utrzymy-
wanie w czystoœci dróg miej-
skich, wtedy œnieg nie pada,
lecz zajmujemy siê wówczas
g³ównie zamiataniem i zmy-
waniem jezdni oraz utrzyma-
niem czystoœci np. zatok po-
stojowych bêd¹cych w utrzy-
maniu Spó³ki.  
- Jaki jest obecny stan
osobowy w spó³ce?

- W tej chwili zatrudnionych
mamy ju¿ 90 osób, którzy
pracuj¹ na zmiany, aby mieæ
pe³n¹ obsadê przez 24 godzi-
ny na dobê, równie¿ w dni
wolne i œwiêta. Je¿eli pada
œnieg lub prognozy wskazuj¹,
¿e taki opad nadchodzi, to
wtedy kierowcy wyje¿d¿aj¹
na drogi o najwy¿szym stan-

dardzie utrzymania. Nato-
miast, jeœli nie ma takiej po-
trzeby, to wcale nie siedz¹ na
dy¿urce i nie pij¹ kawy, lecz
s¹ zajêci innymi aktywnoœcia-
mi, przy czym priorytetem w
okresie zimowym jest zapew-
nienie przejezdnoœci dróg.

Jeszcze do niedawna mieli-
œmy z Miastem podpisany
wy³¹cznie kontrakt tylko dro-
gowy na utrzymanie w czys-
toœci ulic latem i zim¹. Obecnie
zajmujemy siê wieloma innymi
wa¿nymi dla mieszkañ-
ców rzeczami, jak np.,
ca³oroczne utrzymanie depta-
ków czy przystanków, st¹d
przez ostatnie lata kadra pra-
cownicza mocno nam siê roz-
budowa³a.
- Dlaczego czêsto widaæ
na drogach p³ugo-posypy-
warki jeszcze przed opa-
dem œniegu?

- Wystêpuje to z chwil¹ kie-
dy otrzymujemy ostrze¿enie
od Instytutu Meteorologii i
Gospodarki Wodnej o inten-
sywnym opadzie œniegu,

marzn¹cym deszczu czy ob-
lodzeniu. Nie wiemy na 100
procent, czy prognozy te
idealnie siê sprawdz¹, ale na-
szym dzia³aniem w takim
przypadku jest wyjazd na
drogi, bez wzglêdu na pa-
nuj¹c¹ pogodê w danej chwi-

li. I ju¿ w tym momencie po-
sypujemy ulice odpowiednimi
œrodkami chemicznymi. Ce-
lem tego dzia³ania jest zmini-
malizowanie powstawania w
trakcie opadu ubitej warstwy
œniegu i lodu.
- Kiedy ju¿ pada œnieg
wielu mieszkañców ma pre-
tensje, ¿e ich drogi osiedlo-
we czy dojazdowe nie
mogê d³ugo doczekaæ siê
waszej interwencji. Jak to
wygl¹da w praktyce?

- W Gorzowie mamy do
obs³ugi 316 kilometrów dróg.
S¹ one podzielone na cztery
standardy utrzymania. Pierw-
sza grupa to drogi krajowe, w
tym drogi g³ówne dwujezdnio-
we o du¿ym znaczeniu dla
tranzytu i komunikacji miej-
skiej. Drugim standardem ob-
jête s¹ drogi prowadz¹ce do
du¿ych osiedli. Do trzeciego
standardu zaliczamy drogi
wewn¹trz osiedli, a czwartym
standardem zasadniczo 
objête s¹ drogi gruntowe.
Najwiêkszym problemem za-
wsze jest intensywnoœæ opa-
du. Jeœli œnieg pada non-stop
przez d³u¿szy czas, to jad¹ca
p³ugo-posypywarka musi
praktycznie jeŸdziæ w t¹ i z
powrotem, bo jak tylko prze-
jedzie jakiœ fragment ulicy,
zaraz na nim znowu pojawia
siê bia³y puch. Na to nie ma-
my wp³ywu. Jeœli koñczy siê
opad, wówczas mamy od 4
do 10 godzin na usuniêcie
œniegu z dróg objêtych od
pierwszego do trzeciego

standardu, natomiast w przy-
padku b³ota poœniegowego
ten czas wynosi od 6 do 12
godzin. Ale powtarzam: mó-
wimy o czasie po zakoñcze-
niu opadów. Inaczej traktowa-
ne s¹ drogi gruntowe, dlate-
go, ¿e do ich przejezdnoœci
wykorzystujemy ci¹gniki rolni-
cze.
- Co jest gorsze: opad
œniegu czy powstawanie
popularnej ,,szklanki’’ w
wyniku opadu marzn¹cego
deszczu?

- Dla nas ³atwiej jest usun¹æ
go³oledŸ, poniewa¿ wystarczy
posypaæ drogi odpowiednim
œrodkiem, który rozpuszcza
lód i droga jest ju¿ dobrze
przejezdna. W przypadku
œniegu najwiêkszym proble-
mem jest - o czym wspom-
nia³em - d³ugotrwa³y opad. 
- Czy stosowane œrodki
chemiczne s¹ niebezpiecz-
ne dla pieszych oraz dla
utrzymania w dobrym sta-
nie samochodów?

- Stosujemy œrodki lub ich
mieszanki zgodnie z zasada-
mi okreœlonymi w
rozporz¹dzeniu Ministra Œro-
dowiska. Ich dobór te¿ wyni-
ka z wytycznych, jak i aktual-
nie panuj¹cych warunków at-
mosferycznych. 
- Jak pan s³yszy narzeka-
nia kierowców, ¿e zima
znowu zaskoczy³a drogow-
ców, to co pan sobie myœli?

- Tutaj nie chodzi o mnie,
ale naszych pracowników.
Niektórym ludziom wydaje
siê, ¿e nasi kierowcy siedz¹
w bazie i graj¹ tylko w karty i
co roku s¹ zaskakiwani przez
zimê. Nasi kierowcy je¿d¿¹
po kilkanaœcie godzin, a na
bazê zje¿d¿aj¹ tylko po to,
¿eby za³adowaæ piaskarki czy
zjeœæ posi³ek. Czasami do-
chodzi do sytuacji, ¿e na dro-
gach s¹ kierowcy, którzy pod-
czas intensywnych opadów
zamiast przepuszczaæ nasze
p³ugo-posypywarki, ¿eby
sprawnie oczyszcza³y drogê,
to nie czyni¹ tego, a potem
narzekaj¹ na brak
oœnie¿onych fragmentów,
którymi sami jechali. Myœlê,
¿e wystarczy tylko dobra wola
i zrozumienie naszej pracy.
Dzia³amy bardzo szybko, ale
na pewne sprawy nie mamy
wp³ywu. 
- Jaka czeka nas w tym ro-
ku zima?

- Tak daleko w naszych oce-
nach nie wybiegamy. Stara-
my siê analizowaæ kilkudnio-
we prognozy, maksymalnie
do piêciu dni, a g³ównie na-
sze dzia³ania planujemy na
postawie codziennie otrzymy-
wanych prognoz z IMGW. 
- Dziêkujê za rozmowê.

Działamy bardzo szybko, ale na
pewne sprawy nie mamy wpływu
Z Arturem Pankowskim, prezesem zarz¹du INNEKO RCS Sp. z o.o., rozmawia Robert Borowy

- W Gorzowie mamy do obsługi 316 kilometrów dróg. Są one podzielone na cztery standardy
utrzymania - mówi prezes Artur Pankowski
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Jeśli kończy się opad, wówczas mamy
od 4 do 10 godzin na usunięcie śniegu

z dróg objętych od pierwszego do
trzeciego standardu, natomiast w

przypadku błota pośniegowego ten
czas wynosi od 6 do 12 godzin



� 4 Grudzień 2023 r.FElIETOny

ww    18.12
1948 - włoskim filmem „Dzieci
wojny” zainaugurowało działal-
ność kino „Słońce”, drugie w
mieście kino, zamknięte w 2007
r.
ww    19.12
1945 - dekretem administratora
apostolskiego ks. Edmunda No-
wickiego Kościół Mariacki w Go-
rzowie, obecnie p.w. Wniebo-
wzięcia NMP, podniesiony został
do rangi katedry; jednocześnie
powołana została z dniem
1.01.1946 r. parafia katedralna.
ww    20.12
1996 - oddano do użytku rondo
Szembeka na ul. Myśliborskiej.
ww    21.12
2012 - otwarto po modernizacji
ul. Podmiejską.
ww    24.12
1968 - zamknięty został Rolniczy
Dom Towarowy w Arsenale, któ-
ry następnie rozebrano; rozpo-
częła się przeprowadzka RDT do
nowego obiektu przy ul. Sikor-
skiego.
ww    25.12
1984 - w miejsce samodzielnego
wikariatu bp Wilhelm Pluta ery-
gował parafię pw. św. Maksymi-
liana Kolbe przy ul. Czereśnio-
wej; była to jedenasta parafia ka-
tolicka w mieście.
ww    27.12
1972 - ukończono budowę scho-
dów w Parku Siemiradzkiego,
które z powodu zrezygnowania w
międzyczasie z planów budowy
kawiarni z palmiarnią, prowa-
dziły ,,donikąd”.
ww    28.12
1976 - oddano do użytku drugi
tor tramwajowy na 
ul. Kostrzyńskiej.
ww    29.12
1994 - Rada Miejska ustaliła
barwy miejskie i sztandar mias-
ta.
ww    30.12
2010 - udostępniono w całości trasę
S3 z Gorzowa do Szczecina.
ww    31.12
1949 - po rocznej przerwie wzno-
wiono komunikację tramwajową
w mieście.
1952 - zakończono budowę toru
tramwajowego na ul. Pomorskiej
i Walczaka i uruchomiono linię
tramwajową nr 5 od dworca PKP
do „Sztucznego Włókna”, czyli
„Stilonu”.
1961 - do Gorzowa przyłączono
Siedlice, Wieprzyce oraz Chwa-
lęcice Dolne (dziś Piaski).
1967 - w ZM „Gorzów” zakoń-
czono produkcję ciągników typu
mazur D-50.
1968 - Gorzów przekroczył liczbę
70 tys. mieszkańców i liczył
70.923 osób.
1969 - zamknięta została kulto-
wa kawiarnia „Wenecja” przy ul.
Sikorskiego 108.
1994 - na Starym Rynku przy fon-
tannie zorganizowano po raz
pierwszy sylwestrowy koncert
połączony z zabawą na wolnym
powietrzu.
1998 - plenerowym koncertem
na Starym Rynku, transmito-
wanym przez telewizję, miesz-
kańcy Gorzowa powitali woje-
wództwo lubuskie. JZ

KALENDARIUM
Grudzień 2023

Zdobycz¹, dyskusyjn¹, co
prawda, ale jednak zdo-
bycz¹ naszych czasów jest
mo¿liwoœæ komentowania.
Wybitnie przys³u¿y³y siê te-
mu media spo³ecznoœciowe,
wynalazek naszych czasów.
Co prawda, drzewiej te¿
ka¿dy móg³. Ale to wyma-
ga³o nie lada zachodu. Trze-
ba by³o kupiæ papier, d³ugo-
pis lub chemiczny o³ówek,
koperty, znaczki. Napisaæ,
co komu tam na ¿o³¹dku lub
w¹trobie le¿a³o, nastêpnie
z³o¿yæ kartkê, w³o¿yæ do ko-
perty, zaadresowaæ do
w³aœciwego organu - naj-
czêœciej do jakiegoœ sekre-
tarza Polskiej Zjednoczonej
Partii Robotniczej, nalepiæ
znaczek i zanieœæ do skrzyn-
ki pocztowej. Przypominam
ca³¹ procedurê, bo byæ
mo¿e ktoœ ju¿ zd¹¿y³ za-
pomnieæ, a mo¿e ktoœ po
prostu jej nie znaæ. Tak czy
inaczej, trzeba siê by³o na-
pracowaæ, aby zabraæ g³os
w jakiejœ sprawie.

W naszych czasach jest to
piêæ a mo¿e dziesiêæ razy
prostsze. Wystarczy zasi¹œæ
do komputera lub otworzyæ
tekst w telefonie i ju¿. Mo¿na
komentowaæ do woli. I ka¿d¹
sprawê. Zaczynaj¹c od dziu-

ry w chodniku, poprzez fa-
son sukienki jakiejœ aktorki
a¿ do kwestii obywatelskich
czy politycznych w³¹cznie.

I o ile komentowanie spraw
b³ahych jest takie tam sobie
istotne lub te¿ zupe³nie nie-
istotne, to zabieranie g³osu
w sprawach wa¿nych winno
byæ robione z namys³em, bo
przecie¿ to jednak jest pre-
zentacja jakiegoœ zdania.
Winno, a nie jest.

Dlaczego? Dobre pytanie.
Po pierwsze - pozornie du¿a
anonimowoœæ w Internecie
powoduje, ¿e ka¿dy pisze,
co mu œlina na jêzyk przy-

niesie, a palce zdo³aj¹ na
klawiaturze wyklikaæ. I dopó-
ki siê kogoœ nie obra¿a, nie
atakuje, nie grozi mu œmier-
ci¹, to taka pisanina nikomu
ani nie szkodzi, ani nie po-
lepsza sprawy. Ma³o kto
zwraca uwagê na takie tek-
sty. Sprawa siê zmienia, kie-
dy zaczynamy obra¿aæ. W
Gorzowie by³o ju¿ kilka pro-
cesów, w tym wygranych,
przeciwko hejterom. Sama
mia³am nieprzyjemnoœæ braæ
udzia³ w rozprawie o hejt
wobec mnie. Wszystko jed-
nak siê rozmy³o, ale defini-
tywnie skoñczy³a siê jedna

moja znajomoœæ, o której lu-
bi³am myœleæ, ¿e fajna jest.
Nie ma anonimowoœci w In-
ternecie i dobrze by by³o,
aby tej prawdy nauczyli siê
wszyscy komentuj¹cy pod
nickami.

Jeszcze inaczej jest, kiedy
zaczynamy komentowaæ
pod w³asnym imieniem i na-
zwiskiem sprawy wa¿ne dla
lokalnych spo³ecznoœci. Jak
choæby weŸmy referendum o
ucinaniu przymiotnika z na-
zwy miasta naszego. Kiedy
sobie tak czytam ró¿ne zda-
nia, jedne za, inne przeciw,
to coraz czêœciej mam
wra¿enie, ¿e komentuj¹cy
nie bardzo wiedz¹, co ko-
mentuj¹ - bo bardzo czêsto
g³osy s¹ od œmig³a. Czyli
co? Ktoœ nie przeczyta³ nic
poza pierwszym zdaniem
komunikatu? Albo przeska-
nowa³ wzrokiem i te¿ bez
rozpoznania sprawy dzieli
siê swoimi przemyœleniami?
Albo mo¿e przeczyta³ ca³oœæ
- ale nieuwa¿nie, bez próby
zrozumienia i te¿ dawaj
dzieliæ siê swoimi myœlami
na dany temat? Zwyczajnie
tego nie pojmujê.

Ja wiem, ¿e rodzime na-
rzecze to trudna sprawa,
trudny jêzyk, nawet dla tu

urodzonych i wykszta³co-
nych. Ale…, ale jak ju¿ za-
bieraæ g³os na ró¿ne tematy,
w tym te wa¿ne, to mo¿e
jednak warto daæ sobie
szansê i spróbowaæ choæ
zrozumieæ, o co chodzi. Bo
za zwyczajnie bez sensu
uwa¿am teksty w stylu - Lu-
dzie nie maj¹ co do garnka
w³o¿yæ, a oni o zmianie na-
zwy…. Albo w takim stylu -
A co to komu przeszkadza.
By³o zawsze, niech zosta-
nie. Lub te¿ komentarze, w
których szacowni komen-
tuj¹cy obna¿aj¹ swój bez-
miar niewiedzy na dany te-
mat i bredz¹, co im siê wy-
daje, jak choæby w
kontekœcie przywo³anego tu
referendum o przymiotniku
w nazwie. 

Ostatnimi czasy coraz
czêœciej przychodzi mnie siê
zderzyæ z passusem - Ja
wiem tak i tak jest. A sk¹d
tak wiem? Nie wiem, ale tak
jest i koniec. Bo ja wiem.

Przychodzi siê zatem zgo-
dziæ z Miko³ajem Rejem, ¿e
Polacy nie gêsi, bo swój
jêzyk maj¹. Szkoda tylko, ¿e
wielu z nich w znajomoœci
polszczyzny na poziomie
gêsi pozosta³o.

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

Komentować czy też nie komentować?
Mamy akcję Gorzów bez przymiotnika. Rozpala emocje, w mediach społecznościowych jest coraz więcej komentarzy.
Dobrze, aby były zrozumiałe.

Wystarczy zasiąść do komputera i już można komentować
do woli. Róbmy to jednak mądrze

Fo
t. 

pi
xa

ba
y.c

om

Teoretycznie to zaledwie
kilka miesiêcy zw³oki, ale dla
zwolenników skrócenia na-
zwy miasta ró¿nica jest
znacz¹ca. Ustawowe termi-
ny goni¹. Aby, jak pierwotnie
zak³adali inicjatorzy, zmiany
dokonaæ z pocz¹tkiem roku
2025, komplet wymaganych
dokumentów musia³by trafiæ
na biurko w³aœciwego mini-
stra przed 31 marca 2024 ro-
ku. W obecnym wariancie, w
przypadku powodzenia tej¿e
operacji „Wielkopolski sztan-
dar” dane nam bêdzie wy-
prowadziæ najwczeœniej 1
stycznia 2026 roku. Rok 
póŸniej w odniesieniu do
szybkiej œcie¿ki procedowania. 

Decyzjê prezydenta Wój-
cickiego poniek¹d rozu-
miem. Temat budzi du¿e
emocje, zapewne powoduj¹c
obawy o zdominowaniu sa-
morz¹dowej kampanii wy-
borczej. Emocji w przestrze-
ni publicznej a¿ zanadto.
Jeszcze nie opad³y po ogól-

nopolskim sparingu w ra-
mach wyborów parlamentar-
nych, a ju¿ szykuje siê lokal-
na wojenka dwóch plemion:
„gorzowskich wielkopolan”
oraz tych bardziej pragma-
tycznych, spod znaku „Wy-
bieram Gorzów”.

Z moich obserwacji wynika,
¿e zdania mieszkañców s¹
podzielone. Przewa¿aj¹ pozy-
tywne reakcje na propozycjê

zmiany, ale nie wszystkim po-
mys³ przypad³ do gustu.
Zw³aszcza starsi mieszkañcy
przywi¹zani s¹ do wyimagi-
nowanej wielkopolskoœci na-
szego miasta. Sentyment z
dzieciñstwa, zakotwiczone
przyzwyczajenie, czy psycho-
logiczny opór przed jakimikol-
wiek zmianami?

Próbujê zrozumieæ argu-
menty, ¿e bêdzie „biedniej” z

jednym cz³onem, ¿e d³u¿sza
nazwa miasta brzmi dostoj-
niej. Padaj¹ pomys³y, by
zmieniæ nazwê na Gorzów
Lubuski. Faktycznie, wed³ug
obecnego podzia³u admi-
nistracyjnego kraju Gorzów
le¿y w lubuskim, mimo ¿e lu-
buskie to historycznie twór
lekko urojony, zszyty grub¹
nici¹ z ziem Nowej Marchii
oraz Dolnego Œl¹ska. Jak
d³ugo przetrwa, nie wiado-
mo. Wraz z kolejn¹ reform¹
administracyjn¹ Polski rów-
nie dobrze mo¿emy trafiæ do
zachodniopomorskiego. Na
dobr¹ sprawê Nowej Marchii
bli¿ej do Pomorza Zachod-
niego, czy te¿ Dolnego
Œl¹ska. Brandenburski orze³
w herbie naszego miasta ze
swoim wielkopolskim odpo-
wiednikiem mocno kontras-
tuje. Powszechnie wiadomo,
¿e pierwsi Piastowie byli tu
przez chwilê gospodarzami,
ale by³a to krótka migawka
na osi czasu. Czy czêœæ

mieszkañców, wbrew logice,
chce czuæ siê  „wielkopola-
nami”?

Kreatywnoœæ niektórych
mieszkañców potrafi zaska-
kiwaæ. Pojawia siê cho-
cia¿by milszy w brzmieniu
Gorzów nad Wart¹. Teore-
tycznie jest Frankfurt nad
Menem, Nak³o nad Noteci¹.
Nie zapominajmy jednak, ¿e
d¹¿ymy do uproszczenia na-
zwy miasta. Nie idŸmy t¹
drog¹.  Zamiana przys³owio-
wej „siekierki na kijek”
uproszczeniu nie pos³u¿y.
Stworzylibyœmy kolejny twór,
który w mowie potocznej
by³by równie martwy jak nie-
szczêsne „Wuelkape”. 

Tak czy inaczej, niech za-
decyduje wiêkszoœæ. Mam
jednak¿e nadziejê, ¿e prag-
matyzm oraz logika zwy-
ciê¿¹ nad sentymentaliz-
mem.

ROBERT TRÊBOWICZ
Forum Interesów Komunikacyjnych

Gorzowa

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Porządki w nazwie miasta budzą emocje. Czy uzasadnione?
Prezydent Jacek Wójciki postanowił o przeprowadzeniu konsultacji społecznych w sprawie ucywilizowania nazwy miasta,
poprzez dokonanie administracyjnego odchwaszczenia z  kontrowersyjnego członu „Wielkopolski”. Do konsultacji dojdzie
po wyborach samorządowych, zaplanowanych na wiosnę 2024 roku.

To jaki ma być Gorzów?  Zdania są podzielone i tak zapew-
ne już pozostanie
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Kiedy koñczy siê listopad,
myœli wszystkich kieruj¹ siê
ku œwiêtom. Od zawsze
dzieci dostaj¹ prezenty. By-
wa, ¿e przynosi je œw. Mi-
ko³aj i albo wk³ada do skar-
pety, albo uk³ada pod cho-
ink¹, b¹dŸ te¿ wrzuca gdzie
popadnie przez komin, bo
sanie zaprzê¿one w renifery
jakoœ na d³ugo nie chc¹ siê
zatrzymaæ. 

W innych domach podarun-
ki przynosi Gwiazdor. Na
szczêœcie na zawsze ode-
sz³y w przesz³oœæ wizyty
Dziadka Mroza ze
Œnie¿ynk¹. Czasami, ale na-
prawdê bardzo rzadko,
mo¿na spotkaæ jeszcze
Anio³ka. Prosto jest tylko 6
grudnia, wtedy wszystkich
nawiedza dobry œwiêty Mi-
ko³aj, wk³ada podarunek pod
poduszkê. Sprawa siê kom-
plikuje, jeœli chodzi o prezen-
ty w wigiliê.

Zawsze święty

- U nas w domu zawsze
prezenty pod choinkê przy-
nosi³ œw. Miko³aj - opowiada
gorzowianka, która do Go-
rzowa zjecha³a z Podlasia. I
dodaje, ¿e prezenty zawsze
by³y pod choink¹ na œwiêta
Bo¿ego Narodzenia. - Nato-
miast nigdy nie by³o ich pod
poduszk¹ z okazji 6 grudnia.
Tego dnia tata przez lekko
uchylone drzwi rzuca³ nam,
czyli dzieciom garœæ cukier-
ków i tyle by³o œwiêtowania -
mówi.

Tradycja chce, ¿e bo¿ona-
rodzeniowy œwiêty Miko³aj to
szczególne wspomnienie
postaci historycznej, czyli
œw. Miko³aja, biskupa Miry.
To historyczna postaæ, ale
obros³a legendami, Jedna z
nich chce, ¿e pewien

cz³owiek, który popad³ w
nêdzê, postanowi³ sprzedaæ
swoje trzy córki do domu
publicznego. Ale o niecnym
zamiarze dowiedzia³ siê do-
brotliwy biskup i noc¹, cich-
cem przez komin do domu
paskudnego cz³owieka wrzu-
ci³ trzy sakiewki z pieniêdz-
mi. Wpad³y one do poñczoch
i trzewiczków, które owe cór-
ki umieœci³y przy kominku dla
wysuszenia. St¹d w krajach,
gdzie w powszechnym
u¿yciu by³y kominki, powsta³
zwyczaj wystawiania przy
nich bucików lub skarpet na
prezenty. Tam, gdzie komin-
ków nie u¿ywano, œw. Mi-
ko³aj po cichutku wsuwa pre-
zenty pod choinkê.

Jeszcze przed laty œwiêty
mieszka³ na Po³udniu, no bo
Mira le¿y w Afryce, ale od

1822 roku zamieszka³ na
Biegunie Pó³nocnym, a to za
spraw¹ Clemensa Clarke’a
Moore’a, który napisa³ po-
emat, w którym œw. Miko³aj
w³aœnie stamt¹d przybywa i
to saniami zaprzê¿onymi w
renifery. 

Tylko Gwiazdor

- Mnie przez ca³e ¿ycie pre-
zenty przynosi Gwiazdor -
mówi pani Ania, która uro-
dzi³a siê w Gorzowie. Rodzi-
na pochodzi z Kujaw. I
w³aœnie tam, na Kujawach, w
Wielkopolsce, Warmii i Ma-
zurach, Kaszubach i Kocie-
wiu czyli na ziemiach dawne-
go zaboru pruskiego prezen-
ty daje Gwiazdor.

Jak chc¹ etnografowie,
postaæ Gwiazdora wywodzi
siê z grup kolêdników, a

dok³adnie od postaci
nosz¹cej gwiazdê. By³ to
osobnik w baranicy i futrza-
nej czapce, z twarz¹ ukryt¹
pod mask¹ lub umazan¹
sadz¹. Nosi³ on ze sob¹ wo-
rek prezentów i rózgê. Odpy-
tywa³ dzieci z pacierza, zna³
dobre i z³e uczynki i w za-
le¿noœci od wyniku wrêcza³
prezent lub bi³ rózg¹. I choæ
dziœ postaæ Gwiazdora roz-
nosz¹cego prezenty splot³a
siê w wygl¹dzie z Miko³ajem,
to nadal ta odmiana roz-
nosz¹cych prezenty ma
rózgê na psotne dzieci. Po
wsiach, a i bywa po 
miasteczkach zachowa³ siê
zwyczaj obchodzenia do-
mów przez osoby przebrane
za Gwiazdora, które za
op³at¹ wrêczaj¹ prezenty i
pytaj¹ domowników, prze-

wa¿nie dzieci, o zachowanie
w ci¹gu roku, znajomoœæ
modlitw, wierszy, b¹dŸ kolêd.

Krakowski Aniołek

- Od zawsze pod choinkê
prezenty przynosi³ Anio³ek,
bo jak chce rodzinna i nie tyl-
ko tradycja, œw. Miko³aj jest
tak spracowany po 6 grud-
nia, ¿e nie ma si³y ruszaæ siê
w wigiliê - opowiada osoba,
która pochodzi z Ma³opolski.
Ale od razu dodaje, ¿e od ja-
kiegoœ czasu nastêpuje wy-
pieranie owego Anio³ka na
rzecz œw. Miko³aja. 

- Moje dzieci siê tu urodzi³y
i od zawsze znaj¹ tradycjê z
Miko³ajem, wiêc moja rodzi-
na z Ma³opolski musia³a siê
przestawiæ, ¿eby wnukom w
g³owach nie mieszaæ, i te¿
ju¿ tam do nich zagl¹da œw.
Miko³aj - stwierdza ze œmie-
chem.

Dziadek Mróz zaginął i
dobrze

W czasach minionego
re¿imu postaæ Dziadka Mro-
za oraz towarzysz¹cej mu
Œnie¿ynki by³a bardzo
dobrze znana prawie wszyst-
kim dzieciom. Bo spotyka³y
tê dziwn¹ parê na zabawach
noworocznych organizowa-
nych przez zak³ady pracy ro-
dziców. W paczkach by³y
s³odycze, a rytua³ wrêczania
by³ podobny do tego Gwiaz-
dorskiego. Dziadek Mróz na-
wet wygl¹da³ jak œw. Miko³aj,
bo mia³ taki sam p³aszcz i
czapkê, oraz wielk¹ brodê i
w¹sy. Niekiedy tylko, za
wzorem radzieckim Dziadek
Mróz ubrany by³ w bia³o-nie-
bieskie szaty.

Za wzorem radzieckim, bo
w³aœnie z ZSRR przywêdro-
wa³ on do Polski i innych kra-

jów tak zwanej demokracji
ludowej. A wzi¹³ siê on z te-
go, ¿e jest przesuniêcie w
czasie pomiêdzy kalenda-
rzem gregoriañskim (na-
szym) a juliañskim (tereny
Rosji). W³aœnie w tym dru-
gim kalendarzu dzieñ œw. Mi-
ko³aja w starym stylu wypa-
da³ blisko dnia Bo¿ego Naro-
dzenia w nowym stylu.
Podsunê³o to pomys³, aby
prezenty przynosi³o Dzie-
ci¹tko Jezus. Jezusa przed-
stawia³o ubrane na bia³o
dziecko, worek z prezentami
niós³ mê¿czyzna przebrany
za mêdrca - jednego z
trzech, którzy przynieœli dary
Dzieci¹tku. Ten zwyczaj jed-
nak siê nie przyj¹³, mê¿czyz-
na znów sta³ siê œw.
Miko³ajem, dziecko zaœ zos-
ta³o jego pomocnic¹
Œnie¿ynk¹. 

Kiedy Rosja zamieni³a siê
w Zwi¹zek Radziecki, œw.
Miko³aja przechrzczono na
Dziadka Mroza, który tym siê
ró¿ni³ od œwiêtego, ¿e pre-
zenty przynosi³ dzieciom na
Nowy Rok i po dziœ dzieñ tak
w Rosji i krajach satelickich
jest.

W Polsce prezenty przyno-
si œw. Miko³aj lub Gwiazdor.
W innych krajach œw. Miko³aj
zosta³ bo¿onarodzeniowym
dziadkiem: Pere Noël we
Francji, Julemand w Norwe-
gii, Babo Natale we
W³oszech.

RENATA OCHWAT

Aleksander Brückner, En-
cyklopedia Staropolska,
Warszawa 1989.

Joanna £agoda, Maja
£agoda-Marciniak, Anna Go-
towiec, Œwiêta w polskim do-
mu, Wydawnictwo Publicat,
b.r.w.

Prezenty od Gwiazdora, Mikołaja i Aniołka
Grudzieñ ma to do siebie, ¿e sypie prezentami. Bo najpierw œw. Miko³aj, a¿ wreszcie Bo¿e Narodzenie, czyli choinka.

Ka¿dy z nas ma swoje ulu-
bione wigilijne potrawy i ry-
tua³y, kolêdy i œwi¹teczne
obrzêdy. Wszêdzie jednak
musi byæ choinka, mniej lub
bardziej przystrojona i
b³yszcz¹ca œwiecide³kami.
Bo choinka, to choinka, choæ
bywaj¹ strojone na ró¿ne
sposoby.

Choinka przywêdrowa³a na
ziemie polskie z Niemiec i
tak mocno siê u nas zako-
rzeni³a, ¿e nie wyobra¿amy
sobie bez niej œwi¹t. 

W sklepach, marketach,
ale i na osiedlowych placach
pojawi³y siê w sprzeda¿y
choinki. ¯ywe w donicach i
œwie¿o œciête na planta-
cjach. Od wyboru do koloru.

Owszem, do nabycia s¹ rów-
nie¿ choinki z tworzyw
sztucznych, które spotkaæ
mo¿na w szerokim wyborze,
ale nie maj¹ one jednak tego
zapachu i uroku co naturalne
drzewa. 

Je¿eli wiêc choinka ma byæ
¿ywa, to jak¹  jednak wybraæ
- œwierkow¹, z jod³y a mo¿e
daglezji? Jak te¿ póŸniej j¹
traktowaæ, by przedwczeœnie
nie zrzuca³a igliwia i prze-
trzyma³a w dobrym stanie
przynajmniej do œwiêta
Trzech Króli, jak nakazuje
tradycja?

W tradycji polskiej na cho-
inkê przeznacza siê, oczywi-
œcie, drzewo iglaste z gatun-
ków: œwierk, jod³a, daglezja i

sosna, która jednak wyko-
rzystujemy coraz rzadziej, a
szkoda to piêkna choinka.
Dominuj¹ jednak œwierki i

jod³y, które wystêpuj¹  w wie-
lu odmianach - s¹ m.in. ko-
reañskie, kalifornijskie, kau-
kaskie i szereg innych.

Œwierk pospolity zielony, na-
sz polski, charakteryzuje siê
intensywnym zapachem.
Jod³y nie maj¹ tego zapa-
chu, choæ jest trwalsza, nie
gubi praktycznie igie³ i mo¿e
staæ bardzo d³ugo, przy
w³aœciwej pielêgnacji.

Najwa¿niejsze przy choin-
ce, po wniesieniu do domu,
jest zapewnienie jej dostêpu
do wody. Œwie¿a choinka
wrêcz ¿³opie wodê. Choinki
w donicach po przyniesieniu
do domu tak¿e nale¿y inten-
sywnie podlaæ. PóŸniej
mo¿na ju¿ na spokojnie uzu-
pe³niaæ wilgoæ. Wa¿ne jest,
aby nasze drzewko nie do-
sta³o przyrostów, bo pójdzie
na zmarnowanie. Dlatego

nale¿y je trzymaæ w tempe-
raturze do 23 stopni, z dala
od grzejników i przez czas
nie d³u¿szy ni¿ trzy tygodnie.
Przy odpowiedniej pielêgna-
cji i stopniowej aklimatyzacji,
czyli powolnym wynoszeniu
na balkon lub taras, mo¿na
bêdzie póŸniej z powodze-
niem posadziæ w ogrodzie
lub na dzia³ce.

Same drzewko to jeszcze nie
wszystko. Potrzebne s¹ jesz-
cze bombki, œwiecide³ka, mi-
ko³aje i ró¿ne inne ozdoby cho-
inkowe, których wybór z roku
na rok jest coraz wiêkszy.
Ka¿dy wiêc mo¿e coœ znaleŸæ
nie tylko na swoj¹ choinkê, ale i
te¿ pod choinkê, czyli prezenty.

RED

Choinki pachnące Świętami Bożego Narodzenia
Bo¿e Narodzenie to jedyne takie œwiêta, które mniej bardziej wszyscy kochamy. To si³a naszej polskiej tradycji.

Choinka - to siła naszej tradycji
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Św. Mikołaja można w grudniu spotkać wszędzie…
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Sara urodzi³a siê w 28. ty-
godniu i wa¿y³a 560 g. Na
Oddziale Noworodkowym z
Pododdzia³em Intensywnej
Opieki nad Noworodkiem
dziewczynka spêdzi³a ponad
100 dni. 

- Fakt, ¿e dziecko jest w tak
dobrej formie, to zas³uga
ca³ego zespo³u oraz dzielnej
mamy, która codziennie
przychodzi³a do Sary - mó-
wi³a dr Barbara Michalczyk,
gdy w lipcu wypisywa³a
dziecko do domu. 

Miesiące walki o życie

Skrajnym wczeœniakiem by³a
te¿ Karinka. Urodzi³a siê w
czerwcu zesz³ego roku. W 28.
tygodniu ci¹¿y.  Z wag¹ 560 g.
szpital opuœci³a niemal po 
piêciu miesi¹cach. Dziœ to re-
zolutna, dobrze rozwijaj¹ca siê
pó³toraroczna ma³a dama, któ-
ra razem z rodzicami wziê³a
udzia³ w organizowanym przez
szpital Rodzinnym Spotkaniu
Wczeœniaków. Okazj¹ ku temu
by³ obchodzony 17 listopada
Œwiatowy Dzieñ Wczeœniaka. 

- Œrednio populacyjnie ro-
dzi siê oko³o 10 procent
wczeœniaków. To jednak
dzieci urodzone w 36. ty-
godniu ci¹¿y, wa¿¹ce 2500-
2700 czy nawet 3000 g,
choæ bywa, ¿e i one maj¹
problemy zdrowotne. Nie ta-
kie jednak jak skrajne 
wczeœniaki, które rodz¹ siê
w 22. czy 24 tygodniu i
wa¿¹ np. 500 g. Takie dzieci
czeka wielomiesiêczna wal-
ka, najpierw o ¿ycie, potem
o zdrowie - mówi dr Michal-
czyk, specjalista pediatrii,
neonatologii i neurologii
dzieciêcej. 

Kasjan, Staś, Karinka,
Wiktoria…

O tym, ¿e walka ma sens i
¿e przynosi efekty, mo¿na
by³o przekonaæ siê na spot-
kaniu wczeœniaków, zorgani-
zowanym przez szpital. W
szkole rodzenia przy ul. De-
kerta, która na œwiêto wcze-
œniaków, zmienia³a siê w ko-
lorow¹ salê zabaw, zjawi³o
siê kilkadziesi¹t dzieci i ro-
dziców. 

- Te spotkania s¹ okazj¹,
¿eby siê wesprzeæ, wymieniæ
informacjami, doœwiadczenia-
mi no i pochwaliæ osi¹gniê-
ciami pociech - mówi pielêg-
niarka Izabela Ordon.
Kasjan, Staœ, Józef, Ka-
rinka, Wiktoria, Karolek -
ciocie (bo tak rodzice nazy-
waj¹ pielêgniarki z oddzia³u)
pamiêtaj¹ ka¿dego malusz-
ka, którego wypuœci³y spod
skrzyde³. Gdy widz¹ dzieci
po kilku miesi¹cach czy kilku
latach, nie kryj¹ radoœci i
wzruszenia. Tak w³aœnie by³o
na Rodzinnym Spotkaniu
Wczeœniaków. 

- Niektóre maluszki by³y na
oddziale przez kilka miesiê-
cy. Trudno, ¿ebyœmy nie
z¿y³y siê z nimi i z ich rodzi-
cami - mówi Renata Kraw-
czyk, pielêgniarka koordy-
nuj¹ca neonatologii.

Trzeci stopień referencji

Gorzowski oddzia³ ma trze-
ci, czyli najwy¿szy stopieñ
referencji, który oznacza po-
ziom oœrodka klinicznego. W
razie potrzeby jest w stanie
zaoferowaæ wszystkie za-
awansowane i najlepsze
sposoby leczenia. 

- Chcemy, ¿eby panie które
wybieraj¹ nasz szpital do ro-
dzenia czu³y, ¿e ich maluch
trafi pod dobr¹ opiekê. Dlate-
go ca³y czas szkolimy siê i
kupujemy nowy sprzêt - mó-
wi dr Michalczyk.

Jako jeden z nielicznych
oddzia³ów w Polsce, gorzow-
skie noworodki maj¹ np.

aparat do nieinwazyjnej wen-
tylacji mechanicznej wcze-
œniaków i noworodków. 
Dziêki aparatowi dzieci nie
trzeba intubowaæ (umiesz-
czaæ im rurki w tchawicy).
Urz¹dzenie synchronizuje
siê z oddechem maluszka, a
„nie wymusza” zadanej licz-
by oddechów. W ten sposób

p³uca szybciej wracaj¹ do
zdrowia, a to oznacza, ¿e
maluch szybciej mo¿e 
opuœciæ oddzia³ intensywnej
terapii.

Kolejne nowoczesne
urz¹dzenie, które niedawno
trafi³o na oddzia³ noworodko-
wy, to sprzêt do hipotermii.
Hipotermia to metoda

zmniejszaj¹ca œmiertelnoœæ i
poprawiaj¹c¹ rozwój neuro-
logiczny noworodków uro-
dzonych z niedotleniem
oko³oporodowym, powo-
duj¹cym zamartwicê. Tê me-
todê leczenia stosuje siê u
dzieci donoszonych lub pra-
wie donoszonych.  

Wczeœniej mali pacjenci
gorzowskiego szpitala z roz-
poznaniem zamartwicy byli
transportowani do innych
oœrodków. 

- Teraz mamy mo¿liwoœæ
prowadzenia terapii na miej-
scu. To ogromnie wa¿ne, po-
niewa¿ hipotermia lecznicza
jest skuteczna, gdy zastosu-
jemy j¹ w pierwszych sze-
œciu godzinach ¿ycia nowo-
rodka. Decyzja o wprowa-
dzeniu terapii musi zapaœæ
bardzo szybko - t³umaczy dr
Michalczyk. 

„Dzięki wam moje
chłopaki żyją”

Rodzicom, których pocie-
chy spêdzi³y w szpitalu
pierwsze dni, a nawet mie-
si¹ce ¿ycia, oddzia³u nowo-
rodkowego nie trzeba opisy-
waæ. - Najlepsza opieka,
jak¹ znam. Dziêki niej moje
ch³opaki ¿yj¹ - pisze pani
Natalia w mediach spo³ecz-
noœciowych i do³¹cza zdjêcia
dzieci. 

Pani Marta te¿ z dum¹ po-
kazuje kilkuletnie ju¿ pocie-
chy: - Florek, 30 tydzieñ
ci¹¿y. Gabrysia, 34. tydzieñ.
Nasze kochane wczeœniaki.
Z ca³ego serca dziêkujemy
za opiekê i walkê o ich
¿ycie.

Tekst i zdjêcia: WSZW 
W GORZOWIE WLKP. 

Oddział, na którym dzieją się cuda
- Oko³o 20 tysiêcy dzieci w Polsce rodzi siê przed planowanym terminem porodu - mówi dr n. med. Barbara Michalczyk, kieruj¹ca oddzia³em

noworodkowym w gorzowskim szpitalu. Tutaj ratuje siê dzieci urodzone nawet jako skrajne wczeœniaki, wa¿¹ce zaledwie pó³ kilograma.

Oddział prawie w komplecie. Pierwsza z prawej dr n. med. Barbara Michalczyk, kierująca
noworodkami. Z okazji Światowego Dnia Wcześniaka oddział co roku „stroi się” na fioleto-
wo, bo fiolet to symboliczny kolor maluchów urodzonych za wcześniactwa
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Karinka, która w czerwcu skończy 2 lata, też przyjechała na spotkanie gorzowskich w
cześniaków. Nie chce się wierzyć, że dziewczyna była skrajnym wcześniakiem, z wagą uro-
dzeniową 560 g!

Dr Barbara Michalczyk ze Stasiem, jednym z podopiecznych oddziału noworodkowego.
Maluch razem z mamą był na Rodzinnym Spotkaniu Wcześniaków gorzowskiego szpitala

● Więcej o działalności gorzowskiego szpitala czytaj na www.echogorzowa.pl ●
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Maciej £uczak jest studen-
tem czwartego roku fizjotera-
pii na gorzowskim AWF-ie.
Dobrym, ambitnym, rzetel-
nym - jak podkreœlaj¹
wyk³adowcy. Zawsze
uœmiechniêtym, pogodnym,
co by³o widaæ i s³ychaæ na
korytarzach uczelni.

- To najbardziej pozytywna
i doros³a osoba u nas na ro-
ku. Dusza cz³owiek. Pomoc-
ny. Ciep³y. Jego priorytetem
jest chyba zadbanie i zaopie-
kowanie siê innymi - mówi
Joanna D¹bkowska, ko-
le¿anka Maæka z roku. - Przy
tym on bardzo szanuje
ka¿dego cz³owieka, ma w
sobie du¿o empatii. Dlatego
takim szokiem by³o dla nas
to, co mu siê przydarzy³o -
przyznaje.  

Na trzecim roku na Maæka
spad³a diagnoza - miêsak
maziówkowy podudzia lewe-
go. Proœciej - nowotwór
z³oœliwy. Studiuj¹c kierunek
medyczny wiedzia³, co to
oznacza. Mia³ jednak od po-
cz¹tku ogromne fachowe
wsparcie ze strony kadry
uczelni. Na pocz¹tku tego
roku Maciej zacz¹³ chemiote-
rapiê, radioterapiê
po³¹czon¹ z hipertermi¹, po-
tem by³a resekcja guza, ko-
lejna chemioterapia, rehabili-
tacja. Pó³ roku leczenia za-
koñczone diagnoz¹, ¿e nie
ma przerzutów.  

- Maciek ca³y czas studio-
wa³, to ambitny, chêtny do
pomocy ch³opak - mówi mgr
Izabela Ró¿ycka,
wyk³adowca przysz³ych fizjo-
terapeutów, która zosta³a ko-
ordynatork¹ akcji pomoco-
wej. Pod koniec paŸdziernika
okaza³o siê bowiem, ¿e cho-
roba wróci³a. - To by³ taki
skok, ¿e ze stanu - wszystko
jest dobrze, czyste i wyleczo-
ne nagle zrobi³o siê - ampu-
tujemy nogê - przyznaje J.
D¹bkowska.

Operacja zosta³a przepro-
wadzona 3 listopada w Insty-
tucie Onkologii im. Marii
Sk³odowskiej-Curie w War-
szawie. - To jest dla mnie
cios - wyzna³ Maciek na
portalu {www.siepomaga.pl}
po us³yszeniu decyzji lekarzy

o koniecznoœci amputacji
nogi. Ch³opak przeszed³
dwie operacje, pierwsz¹ -
podczas której amputowano
mu nogê i na drugi dzieñ
drug¹ - usuwaj¹c¹ krwiaka.
Od kilkunastu dni jest ju¿ w
domu. Jak mówi, jak naj-

szybciej chce wróciæ do nau-
ki. 

Wsparcie, jakie otrzymuje
od pocz¹tku procesu lecze-
nia, daje mu nadziejê i nie
pozwala siê za³amaæ.

- Amputacja nogi absolut-
nie nie odbiera Maækowi

szans na zostanie fizjotera-
peut¹. To w ca³ej tej z³ej sy-
tuacji jest najlepsze wyjœcie,
bo daje mu cel. Dla niego to
jest szansa na normalne
¿ycie i spe³nienie pasji bycia
fizjoterapeut¹ - podkreœla I.
Ró¿ycka.

Choroba onkologiczna
m³odego ch³opaka wywo³a³a
prawdziw¹ lawinê pomocy.
Ruszy³a ju¿ zbiórka na za-
kup protezy, dalsze leczenie
i rehabilitacjê. Tylko na pro-
tezê potrzeba ponad 425 ty-
siêcy z³otych. Do tego do-
chodz¹ koszty przejazdów,
pomocy psychologicznej,
dostosowania do nowych
potrzeb mieszkania.

Pomagaj¹ koledzy z roku
z AWF-u w Gorzowie i Poz-
naniu, koledzy ze szko³y z
Nowego Tomyœla, sk¹d po-
chodzi Maciej. S¹ zbiórki
puszkowe, licytacje (m.in.
wyrobów rêkodzielniczych,

ksi¹¿ek, koszulek sporto-
wych), odbywaj¹ siê koncer-
ty (np. zespo³u Ojej z Bu-
kowca), charytatywne im-
prezy sportowe (turniej
nocny pi³ki siatkowej
mê¿czyzn w Nowym Tomy-
œlu). Planowany jest
œwi¹teczny koncert ze zna-
nym wykonawc¹ na auli
AWF (na razie jeszcze nie
wiadomo, kto bêdzie jego
gwiazd¹). 

W listopadzie na gorzow-
skiej uczelni odbywa³a siê
akcja ,,Masujemy dla Ma-
cieja” - z us³ug studentów
fizjoterapii w zamian za za-
kup cegie³ek na leczenie
gorzowianie mogli skorzys-
taæ przez dwa tygodnie we
wtorki i czwartki. Koledzy
Maæka nie rezygnuj¹ jednak
z masowania i zapowiadaj¹,
¿e wróc¹ do akcji tu¿ po
Nowym Roku. Studenci fiz-
joterapii poza 30-minutowy-
mi masa¿ami wybranej par-
tii cia³a dokonaj¹ tak¿e kon-
sultacji fizjoterapeutycznej.
Bêdzie równie¿ mo¿liwoœæ
wykonania badania sk³adu
cia³a, tj. pomiaru tkanki

t³uszczowej, masy miêœnio-
wej oraz wody w organizmie
wraz z omówieniem wyni-
ków. Podobnie jak w listo-
padzie, ca³kowity dochód z
akcji przeznaczony zostanie
na leczenie i rehabilitacjê Ma-
cieja. Minimalna cegie³ka wy-
nosiæ bêdzie 30 z³ za masa¿
pistoletem lub 50 z³ za masa¿
manualny. O szczegó³ach i o
sposobie zg³oszenia siê na
masa¿ poinformujemy na
stronie www.echogorzowa.pl
Wszystkie akcje i dzia³ania
zwi¹zane z pomoc¹ Maciejo-
wi umieszczane s¹ na Face-
booku - Mamy moc dla Ma-
cieja £uczaka. 

- Obserwujemy sytuacjê i
bêdziemy dzia³aæ tak
d³ugo, jak to bêdzie po-
trzebne. Pomys³ów nam
nie zabraknie - mówi Joan-
na D¹bkowska. - Zbiórki s¹
wa¿ne, bo koszty leczenia
bêd¹ du¿e, ale chcemy po-
kazaæ Maækowi przede
wszystkim to, ¿e ma
wsparcie, ¿eby nie martwi³
siê teraz o pieni¹dze. On
jest zagubiony w tym, co
siê sta³o z jego zdrowiem.
Maciek nie a¿ tak ba³ siê
amputacji, ile tego, co
mo¿e byæ dalej. Przerzu-
tów - podkreœla.

Wszyscy wierz¹, ¿e ampu-
tacja nogi oraz prewencyjne
usuniêcie wêz³ów ch³on-
nych na zawsze oddali od
Maæka chorobê nowotwo-
row¹. - Wierzê w to, ¿e uda
siê wyzdrowieæ… - napisa³
mi w przeddzieñ operacji
Maciej.  
Zbiórka na zakup protezy
i dalsze leczenie Macieja
znajduje siê na stronie:
https://www.siepomaga.pl/
maciej-luczak

MAJA SZANTER

Co za dramat. Maciek przeszedł
operację amputacji nogi
Co mo¿e pójœæ nie tak, jak ma siê 22 lata, jest siê silnym, wysportowanym, pe³nym marzeñ ch³opakiem, który chcia³ zawodowo leczyæ ludzi?

Jeszcze niedawno Maciek był zdrowym i wesołym chłopakiem, który zarażał optymizmem
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Wiadomość o chorobie spadła na Maćka nagle, ale nie poddał się…
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Choroba onkologiczna młodego
chłopaka wywołała prawdziwą lawinę
pomocy. Ruszyła już zbiórka na zakup
protezy, dalsze leczenie i rehabilitację



- Spraw z udzia³em me-
diatora przybywa czy ta
forma rozwi¹zywania kon-
fliktów nie cieszy siê popu-
larnoœci¹?

-  Obserwujemy tendencjê
wzrostow¹. W 2021 roku w
gorzowskim okrêgu s¹do-
wym odnotowano ³¹cznie w
s¹dach rejonowych i okrêgo-
wym 196 postêpowañ me-
diacyjnych, w 2022 by³o ich
ju¿ 204. Przoduj¹ w tym
s¹dy rejonowe, które skiero-
wa³y do mediacji w kolejnych
latach odpowiednio 187 i
175 spraw. Nie s¹ to du¿e
wzrosty, ale przynosz¹ na-
dziejê, ¿e mo¿e mediacja
bêdzie coraz bardziej popu-
larna.
- Co jest g³ównym zada-
niem mediatora? 

- Daæ pole zwaœnionym
stronom na znalezienie od-
powiedniego dla nich roz-
wi¹zania konfliktu. Lecz by
strony trafia³y ze swoimi pro-
blemami do mediatorów, mu-
simy edukowaæ spo³ecze-
ñstwo, pokazywaæ korzyœci
p³yn¹ce z mediacji, przeko-
nywaæ nieprzekonanych,
równie¿ przedstawicieli wy-
miaru sprawiedliwoœci i ad-
ministracji.
- A to nie strony maj¹
zwykle problem z dogada-
niem siê? 

- Podam przyk³ad: zazwy-
czaj pierwszym ogniwem w
postêpowaniu karnym jest
policja. W idealnym œwiecie
to policjant móg³by nas poin-
formowaæ, ¿e mo¿emy pójœæ
do mediacji i tak spróbowaæ
dojœæ do porozumienia. To
nam jeszcze kuleje. Naj-
czêœciej w sprawach karnych
do mediacji strony kieruje
s¹d. Mamy w Gorzowie
sêdziów, którzy s¹ wielkimi
zwolennikami mediacji.
- Jest tu ró¿nica miêdzy
spraw¹ karn¹ a cywiln¹?

- Tak. Je¿eli s¹d skieruje
postêpowanie do mediacji w
sprawie karnej, porozumie-
nie stron nie koñczy sprawy.
S¹d wydaje wyrok, bior¹c
wówczas pod uwagê wy-
pracowan¹ u mediatora
ugodê. Natomiast w spra-
wie cywilnej do mediacji
mo¿e skierowaæ strony s¹d,
ale te¿  ju¿ na pocz¹tku
konfliktu strony same
mog¹, zamiast pójœæ do
s¹du, skorzystaæ z us³ugi
mediatora, zawrzeæ ugodê,
z³o¿yæ j¹ w s¹dzie wraz w
wnioskiem o jej zatwierdze-
nie i tak w prostych trzech
krokach zyskuj¹ zatwier-
dzon¹ s¹downie ugodê,
która ma walor wyroku
s¹dowego. I to wszystko na
w³asnych warunkach, bez
stresu towarzysz¹cego pro-
cesowi s¹dowemu. 
- Kim zatem jest media-
tor?

- Mediator jest bezstronn¹
osob¹, która umo¿liwia zwa-
œnionym stronom dojœcie do
porozumienia. 
- Czym siê ró¿ni od bez-
stronnego sêdziego? 

- Sêdzia podejmuje decyz-
je. Mediator takiej decyzji nie
podejmuje i to jest zaleta. On
tylko daje pole stronom, by z
jego pomoc¹ znaleŸæ roz-
wi¹zanie problemu. 
- Powszechnie uwa¿a siê,
¿e mediator ma nas pogo-
dziæ. Jest to s³uszna opi-
nia?

- Tu trzeba odró¿niæ me-
diacjê od terapii, gdy¿ na
mediacjê nie przychodzimy
siê pogodziæ. Je¿eli mamy
konflikt, przychodzimy zna-
leŸæ jego rozwi¹zanie, ale to
nie znaczy, ¿e wyjdziemy od
mediatora pogodzeni i od te-
go momentu bêdziemy przy-
jació³mi. U mediatora jeste-
œmy po to, ¿eby nie eskalo-
waæ konfliktu, ale te¿ po to,
¿eby uzyskaæ swoje cele. 
- To ju¿ bardzo wiele.
- I bardzo dobrze, ¿e strony

przychodz¹ do mediatora,
poniewa¿ czêsto w konflikcie
wczeœniej ludzie ze sob¹ w
ogóle nie rozmawiali. Coœ
siê wydarzy³o, doszli do mu-
ru, s¹ nastroszeni i nie pod-
jêli próby dialogu. Mo¿e na
siebie pokrzyczeli, wymienili
pisma i na tym siê sko-
ñczy³o. Natomiast kiedy
przychodz¹ do mediatora,
maj¹ szansê us³yszeæ, jaka
jest motywacja drugiej stro-
ny, czego ona oczekuje. Ale
te¿, ¿ebym ja sam móg³ po-
wiedzieæ, jaka jest moja mo-
tywacja. Najproœciej mówi¹c,
jest to zobaczenie cz³owieka
w cz³owieku. I bardzo czêsto

motywacja czy sytuacja dru-
giej strony otwiera oponento-
wi oczy i okazuje siê, ¿e
mo¿na siê porozumieæ i
dojœæ do ugody, a tym sa-
mym zakoñczyæ konflikt.
- W s¹dzie wygl¹da to
nieco inaczej.

- Z s¹du wychodzi jeden
wygrany, drugi przegrany. W
mediacji za³o¿enie jest takie,
¿e obie strony wygrywaj¹.
Przychodzimy, mamy goto-
woœæ do kompromisu. Nieko-
niecznie wszystkie ¿¹dania
jednej strony bêd¹ spe³nione
przez drug¹, choæ siê tak te¿
zdarza. Wa¿ne, ¿e w ca³ym
tym postêpowaniu robimy

wszystko w granicach pra-
wa, rozs¹dku, swoich mo¿li-
woœci. 
- Co konkretnie robi me-
diator?

- Prowadzi obie strony kon-
fliktu. Rzeczywiœcie czêsto
emocje bior¹ górê, ludzie
werbalizuj¹ swoje frustracje,
do czego przecie¿ maj¹ pra-
wo. U mediatora to siê dzieje
w zdrowych granicach. Cza-
sem musi on tonowaæ na-
stroje, je¿eli wykraczaj¹ po-
za zwyk³e wyrzucenie z sie-
bie ¿alu, a przybieraj¹ formê
ataku. Dajemy mo¿liwoœæ
wyra¿enia emocji, ale nie
prowadzimy terapii.
- Mediator powinien byæ
bardziej prawnikiem czy
psychologiem?

- Prawnikiem wcale nie mu-
si byæ. Powinien natomiast
mieæ pewne umiejêtnoœci,
jak na przyk³ad otwartoœæ na
cz³owieka. 
- Czasem sk³ócenie
dwóch stron jest tak du¿e,
¿e nie chc¹ siê spotkaæ na-
wet u mediatora. Co wte-
dy? 

- Organizacja spotkañ me-
diacyjnych daje nam du¿o
mo¿liwoœci. Decyzja nale¿y
do samych zainteresowa-
nych. Mogê zaprosiæ do kan-
celarii dwie strony z ich
prawnikami, mogê zebraæ
same strony albo samych
prawników, mogê zaprosiæ

jedn¹ stronê i prawnika dru-
giej osoby. Jeœli strony maj¹
negatywne doœwiadczenia i
nie chc¹ siê spotkaæ, a chc¹
tylko rozwik³aæ problem, to z
nimi prowadzê rozmowy te-
lefoniczne czy wymieniam
siê e-mailami. Bardzo czêsto
organizujemy mediacje onli-
ne, mo¿emy spotkaæ siê tyl-
ko w sieci. Oczywiœcie
ugodê dobrze podpisaæ na
miejscu, ale te¿ strony przy
jej podpisywaniu nie musz¹
siê spotykaæ. 
- Lepiej udaæ siê do me-
diatora na samym
pocz¹tku sprawy, niejako
p r e w e n c y j n i e ,
oszczêdzaj¹c sobie czasu i
nerwów, czy wtedy, gdy
wyczerpiemy mo¿liwoœci

porozumienia siê z drug¹
osob¹?

- To zale¿y. Generalnie naj-
lepiej by³oby, gdyby strony
wziê³y sprawy w swoje rêce i
spróbowa³y porozmawiaæ
same, a dopiero wtedy, gdy
stwierdz¹, ¿e nie s¹ w stanie
siê porozumieæ, wzi¹æ neu-
tralnego mediatora do pomo-
cy. W mediacji czêsto mamy
do czynienia ze sprawami
rozwodowymi, oko³o rozwo-
dowymi, rodzinnymi i
s¹siedzkimi. Zdarza siê, ¿e
tu emocje bior¹ górê. Spra-
wy tego typu maj¹ jedno
dno, trzecie, pi¹te, trwaj¹ la-
tami. Teoretycznie mamy je-
den konflikt, ale ludzie kopi¹
bardzo g³êboko, przez co
grzêzn¹ jeszcze bardziej, a
to bardzo utrudnia dojœcie
do porozumienia. S¹ to
sprawy trudne emocjonalnie
i idealnie by³oby, gdyby w
momencie przyznania przez
obie strony, ¿e maj¹ kon-
flikt, przysz³y do neutralne-
go mediatora. Lecz czêsto
dopiero kiedy sprawa trafia
na wokandê, s¹d informuje,
¿e istnieje opcja mediatora i
wówczas siê na niego decy-
duj¹. Nieraz te¿ nie
wyra¿aj¹ na to zgody. Wol¹,
¿eby o ich losach zdecydo-
wa³ s¹d.  
- Ale w s¹dzie mo¿e byæ
loteria…

- W s¹dzie nigdy nie wiado-
mo, jakie rozstrzygniêcie nas
czeka. W mediacji mo¿emy
sami zdecydowaæ.
Rozwi¹zanie jest nasze, tak
jak konflikt jest nasz. W
s¹dzie konflikt jest nasz, ale
rozwi¹zanie jest s¹du. Nie
zawsze mo¿emy byæ z wyro-
kiem pogodzeni. W s¹dzie

mo¿emy wygraæ, ale
mo¿emy te¿ przegraæ. Nato-
miast w mediacji mo¿emy
pójœæ na ma³e ustêpstwa i
osi¹gn¹æ swój cel. 
- Jakie s¹ jeszcze ró¿nice
miêdzy rozstrzygniêciem
sprawy w s¹dzie a w pro-
cesie mediacyjnym?

- W mediacji za³atwimy
wszystko szybciej. W s¹dzie
sprawy potrafi¹ trwaæ latami.
U mediatora w sprawie kar-
nej, je¿eli s¹d j¹ tu skieruje,
koñczymy j¹ w ci¹gu mie-
si¹ca. W mediacjach cywil-
nych, rodzinnych czy gospo-
darczych, mediacja trwa trzy
miesi¹ce.
- A jak mediacja siê ma
do tocz¹cej siê ju¿ sprawy
s¹dowej pod k¹tem termi-
nów rozpraw? 

- Bardzo czêsto sêdziowie
kieruj¹c sprawê do mediacji
nie wyznaczaj¹ terminu ko-
lejnej rozprawy. Czekaj¹ na
wynik mediacji i wówczas,
jeœli dochodzi do podpisania
ugody zatwierdzaj¹ j¹, wy-
daj¹ wyrok albo umarzaj¹
postêpowanie. Co
najwa¿niejsze, mediacja jest
zawsze szybsza od tradycyj-
nej drogi s¹dowej.
- A co zrobiæ, kiedy jedna
osoba chce mediacji, a
druga nie? 

- Je¿eli jest to mediacja
umowna, czyli strony same
do niej przystêpuj¹, to droga
jest taka: strona, która chce
przyst¹piæ do mediacji, kon-
taktuje siê z mediatorem i
udziela mu ogólnych infor-
macji o problemie, sk³ada
wniosek o przeprowadzenie
mediacji, udostêpnia kontakt
do drugiej osoby. Je¿eli ta
druga strona nie chce me-
diacji, mediator podejmuje
rozmowy, t³umaczy, jakie
mo¿liwoœci daje mediacja,
jakie ma zalety. Co
najwa¿niejsze: mediacja jest
dobrowolna i by do niej do-
sz³o musz¹ tego chcieæ obie
strony konfliktu.
- Dlaczego ludzie nie
chc¹ mediacji?

- Wiêkszym problemem od
tego, ¿e musz¹ kolejnej oso-
bie wy³uszczaæ swoje spra-
wy jest to, ¿e te konflikty s¹
zazwyczaj tak g³êbokie, ¿e
nie chc¹ sami podejmowaæ
decyzji. Czêsto skonfliktowa-
ne strony chc¹ sprawiedliwo-
œci szukaæ w s¹dzie. A prze-
cie¿ mówi siê, ¿e najgorsza
ugoda jest lepsza od najlep-
szego wyroku s¹dowego. I to
prawda. 
- Co jeszcze mo¿e byæ za-
let¹ mediacji?

- Do mediacji mo¿na przy-
st¹piæ w ka¿dej chwili i w
ka¿dej chwili mo¿na z niej
zrezygnowaæ. Rozpoczêcie
mediacji nie obliguje do ni-
czego. Jako strony mamy tu
du¿o swobody, to miêkka for-

- Do mediacji można przystąpić w każdej chwili i w każdej chwili można z niej zrezygnować - mówi Sabina Kamińska
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W mediacji konflikt jest nasz i rozwiązanie         jest nasze
Z Sabin¹ Kamiñsk¹, mediatork¹ s¹dow¹, rozmawia Maja Szanter
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Z sądu wychodzi jeden wygrany, drugi
przegrany. W mediacji założenie jest

takie, że obie strony wygrywają



Prace nad kampani¹ ofi-
cjalnie rozpocz¹³ komitet
d¹¿¹cy do usuniêcia z na-
zwy miasta cz³onu Wielko-
polski. Sta³o siê to po decyzji
prezydenta Jacka Wójcic-
kiego, który zarz¹dzi³ prze-
prowadzenie konsultacji
spo³ecznych w tej sprawie.
Zgodnie z ni¹ konsultacje
zostan¹ przeprowadzone od
6 maja do 2 sierpnia 2024
roku. Do tego czasu spo³ecz-
ny komitet, który z³o¿y³ do
magistratu wniosek w spra-
wie pozbycia siê z nazwy
,,wielkopolskoœci” planuje
szerok¹ kampaniê informa-
cyjno-promocyjn¹. Poinfor-
mowano o niej podczas listo-
padowej konferencji praso-
wej.

Na du¿¹ skalê kampania
rozpocznie siê, jak mówi
szef komitetu, Jan Korole-
wicz, po 10 stycznia 2024
roku. Do tego czasu informa-
cje bêd¹ zamieszczane na
specjalnie utworzonym profi-
lu na Facebooku pod nazw¹
,,Wybieram Gorzów”. 

- Jest to profil otwarty, bêd¹
tam zamieszczane nie-
zbêdne materia³y na temat
akcji i potrzeby przywrócenia
historycznej nazwy Gorzów -
mówi. Jak zapewnia, bêdzie
to równie¿ miejsce, gdzie
ka¿dy bêdzie móg³ siê wypo-
wiedzieæ siê w tej sprawie. -
Jesteœmy otwarci na argu-
menty merytoryczne, ale
tak¿e i emocjonalne. Trzeba
na ten temat rozmawiaæ - do-
daje.

Celem kampanii, jak za-
pewniaj¹ szefowie komitetu,
jest to, aby po jej zakoñcze-
niu zwolennicy powrotu do
nazwy Gorzów uzyskali wy-
raŸn¹ przewagê.

Kilka gorzowskich portali
ju¿ przeprowadzi³o sondy
wœród czytelników. Ich wy-
niki s¹ jednoznaczne -
mieszkañcy chc¹ usuniêcia
cz³onu Wielkopolski. 
Miêdzy zwolennikami a
przeciwnikami nie ma jed-
nak du¿ych ró¿nic procen-
towych, st¹d - jak przeko-
nuje komitet - koniecznoœæ
porz¹dnej i wyczerpuj¹cej
kampanii.

Komitet oczekiwa³, ¿e pre-
zydent ustali szybszy termin
konsultacji, tak aby do koñca
marca móg³ zostaæ z³o¿ony
wniosek do Ministerstwa
Spraw Wewnêtrznych i Ad-
ministracji. Poniewa¿ jednak
prezydent Wójcicki oddali³
konsultacje na czas powy-
borczy, wniosek taki móg³by
zostaæ z³o¿ony rok póŸniej, a
tym samym nazwa mog³aby
byæ skrócona o cz³on Wiel-

kopolski nie od stycznia
2025, a od 2026 roku. 

- Po tej decyzji korki od
szampanów nie strzeli³y w
komitecie, ale te¿ nie traktu-
jemy tej decyzji jako zawodu
czy rozczarowania - mówi
Jerzy Korolewicz. I dodaje,
¿e daty sta³y siê wprawdzie
odleglejsze, ale ma to te¿
plusy, bo dziêki temu bêdzie
wiêcej czasu na informowa-
nie gorzowian o potrzebie
zmiany nazwy miasta.

Ju¿ na pocz¹tku bie¿¹cego
miesi¹ca komitet planuje
spotkanie z radnymi, by od
stycznia wejœæ z dzia³aniami
informacyjnymi do wszyst-
kich œrodowisk - od szkó³
œrednich i 18-latków, którzy
bêd¹ mogli wzi¹æ udzia³ w
konsultacjach, przez lekarzy,
prawników, œrodowiska gos-
podarcze, po seniorów.

Jak przypominaj¹ cz³onko-
wie komitetu, dotychczas
podjêto wiele dzia³añ nakie-
rowanych na powrót miasta
do jego historycznej nazwy.
By³a to wypracowana marka
,,Gorzów przystañ” i ,,Go-
rzów w sam raz”. Ró¿nica
miêdzy tymi kampaniami jest
jednak taka, ¿e na tamte wy-
dano powa¿ne œrodki (,,Go-
rzów przystañ” kosztowa³a
oko³o pó³ miliona z³otych,
,,Gorzów w sam raz” - 150
tysiêcy z³otych). Aktualna
kampania, poniewa¿ prowa-
dzona bêdzie przez spo³ecz-
ników, nie bêdzie kosztowa³a
Miasto nic.  

Jak przypomnia³ by³y pre-
zydent Gorzowa Henryk
Maciej WoŸniak, obecny
prezydent Jacek Wójcicki ju¿
w 2016 roku zadeklarowa³,
¿e jest orêdownikiem pozby-
cia siê cz³onu Wielkopolski. 

- S³owa te pad³y publicznie
w Archiwum Pañstwowym,
s³ysza³o je oko³o dwustu
osób i wierzymy, ¿e by³y one
szczere - mówi H. M. Wo-
Ÿniak.

Cz³onkowie komitetu ds.
zmiany nazwy podkreœlaj¹,
¿e chc¹, aby dyskusja o na-
zwie miasta by³a rzeczowa i
aby by³a elementem sca-
laj¹cym gorzowian.

- Mamy nadziejê, ¿e odpo-
wiemy na wszystkie w¹tpli-
woœci, jakie siê podczas
kampanii pojawi¹ i ¿e to

przekona w³adze miasta do
podjêcia pozytywnej
uchwa³y - dodaje H. M. Wo-
Ÿniak.  

Przypomnijmy - podobn¹
zmianê przeg³osowano w
Stargardzie, do roku 2016 -
Szczeciñskim. W wyniku
konsultacji blisko 58 proc.
mieszkañców opowiedzia³o
siê za skróceniem nazwy,
zdecydowanie lepiej posz³o
podczas sesji Rady Miasta -
a¿ 18 radnych by³o za 
usuniêciem przymiotnika
Szczeciñski, jeden radny by³
przeciwny, dwóch siê wstrzy-
ma³o od g³osowania.  

Od tego czasu minê³o kilka
lat. Jak z tej perspektywy
zmianê tê ocenia aktualny
prezydent Stargardu?

- Zmiana nazwy na pewno
zwiêkszy³a poczucie to¿sa-
moœci mieszkañców z mias-
tem. Taki w³aœnie by³ pod-
stawowy cel organizacji po-
zarz¹dowej inicjuj¹cej
skrócenie pe³nej nazwy o
przymiotnik „Szczeciñski”.
Trzeba jednak podkreœliæ, ¿e
w zasadzie by³a to zmiana
czysto formalna. Stargar-
dzianie w zdecydowanej
przewadze u¿ywali zwycza-
jowo tej krótszej, nieoficjal-
nej nazwy miasta. W mojej
ocenie wszystko to, co
zadzia³o siê w przestrzeni
publicznej w zwi¹zku z t¹
zmian¹, przynios³o naszemu
miastu równie¿ wiêksz¹ roz-
poznawalnoœæ - ocenia Ra-
fa³ Zaj¹c, prezydent Star-
gardu.

RED

ma rozstrzygania konfliktu.
Mediacja nie jest tak formal-
na, jak rozprawa s¹dowa,
nie ma sztywnych ram, stro-
ny mog¹ ze sob¹ swobodnie
rozmawiaæ wyra¿aj¹c swoje
spostrze¿enia i oczekiwania.
- Czy postêpowanie me-
diacyjne mo¿e zast¹piæ
sprawê sadow¹?

- W sprawie cywilnej, gos-
podarczej, rodzinnej, tak. Za-
nim strony przyjd¹ do s¹du,
mog¹ za¿egnaæ i rozwi¹zaæ
konflikt u mediatora. Ugoda i
jej zatwierdzenie ma wartoœæ
wyroku s¹dowego. Mog¹ byæ
sytuacje, ¿e s¹d nie zatwier-
dzi ugody, bo stwierdzi, ¿e
jest to jednak wy³¹cznie
kompetencja s¹du, jak na
przyk³ad w sprawie uchyle-
nia obowi¹zku alimentacyj-
nego. W takiej sytuacji stro-
ny, maj¹c ugodê, kieruj¹
sprawê do s¹du za³¹czaj¹c
ugodê, co u³atwia i przyspie-
sza sprawê, ale musi ona
trafiæ na wokandê i rozprawa
musi siê odbyæ. Natomiast w
sprawie karnej mediacja nie
zast¹pi sprawy s¹dowej, lecz
znacznie j¹ przyspiesza. Po-
nadto korzyœci¹ mediacji w
sprawie karnej jest szybkie
uzyskanie przez pokrzyw-
dzonego naprawienia szko-
dy czy zadoœæuczynienia, a
wyniku pojednania daje
oskar¿onemu szansê na
z³agodzenie kary czy umo-
rzenie postêpowania.
- Bywa, ¿e sk³ócenie
stron jest tak du¿e, ¿e na-
wet mediacja nie pomo¿e?

- Tak, oczywiœcie. Nie
ka¿da mediacja koñczy siê
ugod¹. Kiedy konflikt jest
wielki, a strony  tak zaciet-
rzewione i zamiast zmie-
rzaæ do rozwi¹zania, z
ka¿dym krokiem siê roz-
chodz¹, to zdecydowanie
wspólnie decydujemy o za-
koñczeniu mediacji. Je¿eli
nic nie idzie do przodu, to
nie warto przed³u¿aæ i
mêczyæ stron. Pamiêtaæ
trzeba, ¿e nawet gdy roz-
mowy mediacyjne s¹ bar-
dzo zaawansowane, a my
mamy ju¿ przygotowany
projekt ugody i wszystko
wydaje siê dopracowane, w
ka¿dej chwili ka¿da ze stron
mo¿e siê z mediacji wyco-
faæ i powiedzieæ, ¿e ugody
nie podpisze.
- I wtedy zdajemy siê na
s¹dow¹ loteriê?

- Tak, ale wówczas - co te¿
jest istotne - w drodze proce-
su s¹dowego nie mo¿emy
powo³ywaæ siê na ustêpstwa,
które proponowa³a druga
strona w trakcie mediacji. To,
o czym rozmawialiœmy pod-
czas mediacji jest poufne,
nie mo¿emy tych faktów
ujawniaæ. 
- W jaki sposób mo¿na
znaleŸæ mediatora? 

- Na stronie S¹du Okrêgo-
wego jest lista mediatorów.
Co roku ich przybywa. 
- Jakie s¹ koszty pomocy
mediatora?

- Je¿eli do mediacji kieruje
s¹d, stawki s¹ okreœlone w
rozporz¹dzeniu ministra
sprawiedliwoœci. W spra-
wach cywilnych maj¹tko-
wych koszt mediacji to jeden
procent wartoœci przedmiotu
sporu, nie mniej ni¿ 150
z³otych, nie wiêcej ni¿ 2 ty-
si¹ce za ca³oœæ postêpowa-
nia mediacyjnego. W spra-
wach niemaj¹tkowych pierw-
sza godzina mediacji 150 z³,
ka¿da kolejna 100 z³otych.
Natomiast w przypadku me-
diacji karnych koszt mediacji
pokrywa Skarb Pañstwa.
- A ile kosztuje mediator,
jeœli przychodzimy do nie-
go ,,z ulicy”, a nie kierowa-
ni przez s¹d? 

- Ka¿dy mediator ma swój
cennik. Inny koszt jest we
Wroc³awiu, Warszawie Kra-
kowie, a  inny w Gorzowie,
bo inny jest rynek. Ka¿dy
mediator szczegó³owo infor-
muje strony o kosztach w da-
nej sprawie. Co wa¿ne, przy
sk³adaniu wniosku o zatwier-
dzenie ugody wypracowanej
w postêpowaniu mediacyj-
nym, taki wiosek jest wolny
od op³at. 
- Miewa³a pani sprawy,
które wykracza³y poza
,,standardowe” spory 
miêdzy ludŸmi?  

- Tak. Zdarzaj¹ siê na
przyk³ad dziadkowie
walcz¹cy z w³asnymi dzie-
æmi o kontakty z wnukami.
S¹ te¿ bardzo trudne spra-
wy, jak molestowanie se-
ksualne, usi³owanie gwa³tu,
balansowania na granicy
tych sytuacji. Bardzo cieka-
we s¹ sprawy s¹siedzkie.
Ludziom w takich sprawach
trudno jest dojœæ samodziel-
nie do porozumienia, ale
warto siê pogodziæ, przecie¿
zwaœnione strony dalej bêd¹
w tym miejscu i s¹siedztwie
mieszkaæ.
- I - co pani wczeœniej
przyzna³a - poniewa¿ nie
umiemy z sob¹ rozmawiaæ
w sytuacjach konflikto-
wych, sprawa trafia do me-
diatora…

- W ka¿dej sytuacji, nie tylko
spornej, trzeba siê otworzyæ na
potrzeby drugiego cz³owieka,
na to, co on czuje. Mediacja
daje szansê na to, ¿e us³yszê i
zobaczê drugiego cz³owieka i
byæ mo¿e zrozumiem jego mo-
tywacje i potrzeby, nawet je¿eli
tylko cz¹stkowo. Cieszy, ¿e w
sytuacji konfliktowej ludzie s¹
gotowi usi¹œæ, porozmawiaæ i
dojœæ do porozumienia. To
wielka sztuka, której jako
spo³eczeñstwo z powodze-
niem siê uczymy.
- Dziêkujê za rozmowê.     

W mediacji konflikt jest nasz i rozwiązanie         jest nasze
Z Sabin¹ Kamiñsk¹, mediatork¹ s¹dow¹, rozmawia Maja Szanter

r  e  k  l  a  m  a
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Będą tłumaczyli, że
wystarczy sam Gorzów
Wybieram Gorzów - pod takim has³em odbêdzie siê kampania informacyjna komitetu, którego
celem jest wyczyszczenie nazwy miasta z cz³onu Wielkopolski.
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Wniosek o wprowadzenie
stanu wojennego z³o¿y³a,
wczeœniej powo³ana, Woj-
skowa Rada Ocalenia Naro-
dowego (WRON), która
mia³a charakter junty wojsko-
wej i by³a nielegalnym orga-
nem administruj¹cym Pol-
sk¹, niezgodnie z Konsty-
tucj¹ PRL. Wszystkie
decyzje wynikaj¹ce z Dekre-
tu o stanie wojennym by³y
nielegalne, m.in.: aresztowa-
nia, rewizje, zwolnienia z
pracy, internowania,  wydala-
nie za granicê z paszportem
w jedn¹ stronê.
Komuniœci swoj¹ ekono-
mi¹ socjalizmu doprowa-
dzili do powa¿nego kryzy-
su gospodarczego, który
spowodowa³ to, ¿e sklepy
by³y puste, wynagrodzenia
bardzo ma³e, a niezadowo-
lenie spo³eczne siêga³o
szczytu. Dy¿urowa³y w skle-
pach ocet i musztarda, po in-
ne artyku³y sta³o siê w
d³ugich kolejkach, czêsto
przez ca³¹ noc; ¿ywnoœæ
by³a na kartki, a pomarañcze
i banany „rzucali” tylko na
Bo¿e Narodzenie. Atmosfera
wszêdzie by³a napiêta, a w
szeregach aparatu partyjne-
go PZPR oczekiwano nerwo-
wo jakiejœ ofensywy w³adzy
przeciw zbuntowanym robot-
nikom. Rozsiewano wrog¹
Solidarnoœci propagandê, a
rzekomo zagro¿onym cz³on-
kom PZPR rozdano tysi¹ce
sztuk broni do organizowa-
nia oddzia³ów samoobrony.
Przeprowadzono te¿ czystki
w partyjnych szeregach, eli-
minuj¹c co bardziej patrio-
tycznych cz³onków ze stano-
wisk nomenklatury, i wyrzu-
cono ponad 200 tys. osób
„niepewnych ideologicznie”. 
Rozstrzygniêcie tego
spo³ecznego niezadowole-
nia wobec re¿imu
nast¹pi³o po wyborze na
Stolicê Piotrow¹ Polaka,
kardyna³a Karola Wojty³ê -
Ojca Œwiêtego Jana Paw³a
II. Na placu Zwyciêstwa w
Warszawie w 1979 r. papie¿
Jan Pawe³ II wypowiedzia³
s³ynne i zapalaj¹ce rodaków
s³owa: „Niech st¹pi Duch
Twój i odnowi oblicze ziemi -
tej ziemi!”. Wczeœniej, w
1978 r., papie¿ skierowa³ do
wiernych na placu œw. Piotra
nastêpuj¹ce s³owa: „Nie
lêkajcie siê!”, co ju¿ wtedy
uruchomi³o odwagê polskie-
go spo³eczeñstwa przeciwko
ateistycznej ideologii klasy
tzw. dyktatury proletariatu.

W 1980 r., na fali niezado-
wolenia, powstaje w Stoczni
Gdañskiej wielki robotniczy
ruch Solidarnoœci, który w
ci¹gu kilku miesiêcy obejmu-
je wiêkszoœæ zak³adów Trój-
miasta i nastêpnie przenosi
siê na wszystkie zak³ady w
ca³ej Polsce. Datami

prze³omowymi s¹ trzy wyda-
rzenia: 30 sierpnia 1980 r. w
Szczecinie, 31 sierpnia w
Gdañsku oraz 3 wrzeœnia w
Jastrzêbiu, gdzie robotnicy
postawili w³adzy konkretne
warunki zmian. W wyniku
tych ¿¹dañ robotnicy ze
Stoczni Gdañskiej wymu-
sili na komunistach podpi-
sanie porozumienia w for-
mie tzw. 21 postulatów 
Miêdzyzak³adowego Komi-
tetu Strajkowego, wœród
których by³o powstanie
N i e z a l e ¿ n e g o
Samorz¹dnego Zwi¹zku
Zawodowego „Solidar-
noœæ”.

Solidarnoœæ masowo po-
wstawa³a wtedy w ca³ej Pol-
sce, a do nowych zwi¹zków
zapisywa³y siê kolejne milio-
ny ludzi pracy. Prasa pod-
ziemna przekszta³ca³a siê w
jawne wydawnictwa, które
kszta³towa³y now¹ wolno-
œciow¹ œwiadomoœæ. W Go-
rzowie powstaj¹ wówczas
zwi¹zkowe gazety: „Solidar-
noœæ Gorzowska”, „Feniks”,
„Solidarnoœæ Stilonowska” i
inne.

25 kwietnia 1981 r. w wy-
pe³nionym delegatami Che-
miku - klubie zak³adowym
Stilonu - do póŸnych godzin
toczy³y siê obrady I Walnego
Zjazdu Delegatów Regionu
Gorzowskiego. Na pierwsze-
go przewodnicz¹cego Za-
rz¹du Regionalnego NSZZ
„Solidarnoœæ” w Gorzowie
Wlkp. wybrano Edwarda Bo-
rowskiego. Tamten pamiêtny
zjazd trwa³ 24 godziny; jego
obrady rozpoczêto msz¹ œw.
odprawion¹ przez ks. Witol-
da Andrzejewskiego, który
wyg³osi³ p³omienn¹ i histo-
ryczn¹ homiliê. Podczas
mszy poœwiêcono zwi¹zko-
wy sztandar zaprojektowany
przez Jana Korcza i Jerzego
Klincewicza.

Od tego momentu wiele siê
w Gorzowie zmieni³o… 1
maja 1981 r. po raz pierw-
szy w naszym mieœcie nie
odby³ siê oficjalny pochód
pierwszomajowy, który od
1945 r. by³ organizowany
przez w³adze i PZPR. Mi-
êdzyzak³adowy komitet
zorganizowa³ w tym dniu
mszê œw. przy tzw. Scho-
dach Donik¹d, koncelebro-
wan¹ przez ks. Jerzego
P³óciennika, ks. Piotra Sa-
downika oraz ks. W. An-
drzejewskiego. Towarzy-
szy³a temu orkiestra dêta z
ZWCh „Chemitex-Stilon”,
a aktorzy gorzowskiego
Teatru im. Juliusza Oster-
wy recytowali wiersze Zyg-
munta Krasiñskiego,
Krzysztofa Kamila Baczy-
ñskiego, Czes³awa Mi³osza
i Juliana Tuwima. W tamtej
mszy uczestniczy³o ok. 11
tys. osób. 

W Polsce Solidarnoœæ li-
czy³a wtedy ok. 10 mln
cz³onków. Nikt nie przy-
puszcza³, ¿e w nocy z 12
na 13 grudnia 1981 r. apa-
rat komunistyczny odwa¿y
siê i wyprowadzi czo³gi
oraz wojsko przeciw
spo³eczeñstwu. W³adza
przygotowywa³a rozlicze-
nie siê z Solidarnoœci¹ ju¿
w lutym 1981 r. Rozpatry-
wano wtedy wariant stanu
wojennego. W sierpniu
1981 r. do Moskwy uda³ siê
specjalny wys³annik rz¹du z
planami wprowadzenia sta-
nu wojennego. W tym celu
tak¿e tam wydrukowano 6
ton obwieszczeñ Rady 
Pañstwa, bez daty, a 4
wrzeœnia ukryto je w Minis-
terstwie Spraw We-
wnêtrznych. Przygotowano
wojnê przeciw Solidarnoœci.
13 grudnia ok. godz. 24 od-
dzia³y ZOMO i s³u¿b spe-
cjalnych rozpoczê³y w ca³ej
Polsce akcjê aresztowañ
opozycji. Na ulice wysz³y
patrole w sile 70 tys. ¿o³nie-
rzy i 30 tys. milicjantów; wy-
jecha³o 1750 czo³gów, 1400
pojazdów opancerzonych i
9 tys. samochodów, wyle-
cia³o te¿ kilka eskadr heli-
kopterów. Zaraz po pó³nocy
zamilk³y telefony, a kilka ty-
siêcy funkcjonariuszy MO
oraz ¿o³nierzy obsadzi³o
obiekty radia i telewizji.
Konsekwencje stanu wo-
jennego - prócz tych gos-
podarczych - by³y tragicz-
ne: ZOMO zastrzeli³o 40
osób, w tym 9 górników z
kopalni Wujek, 21 osób
zosta³o wówczas rannych,
10131 osób internowano, a

wielu ludzi uwiêziono i
zwolniono z pracy. 

Wieczorem 12 grudnia
1981 r. cz³onkowie Komisji
Krajowej „Solidarnoœæ” ko-
ñczyli obrady i siê nie spo-
dziewali, ¿e wiêkszoœæ z nich
zaraz utraci wolnoœæ. Na ob-
radach KK w Gdañsku z Go-
rzowa byli E. Borowski i A.
Konsik. Wielu gorzowskich
dzia³aczy przebywa³o w tym
czasie we Wroc³awiu na zje-
Ÿdzie demokratycznym w
Politechnice Wroc³awskiej:
Zbigniew Be³z, Stanis³aw
¯ytkowski, Ryszard Sawicki,
Adam Opiel, Irena Ptaszek,
Marek Koliñski oraz Ryszard
Kotarski, który te¿ wymienia
Jerzego Wierchowicza, Je-
rzego Synowca i Danutê
I¿ykowsk¹. Czêœæ gorzow-
skich zwi¹zkowców w tym
czasie przebywa³a w Za-
rz¹dzie Regionu: J. Gospo-
darek, F. Konaszewicz, J.
Klincewicz, J. Bozacki, Z.
Wyszyñski i M. Haczkur (wg
Dariusza A. Rymara, w:
NSZZ Solidarnoœæ w Regio-
nie Gorzów Wlkp. w latach
1980-1982). 20 funkcjonariu-
szy S³u¿by Bezpieczeñstwa i
Milicji Obywatelskiej ok.
pó³nocy zajê³o Zarz¹d Re-
gionu. SB zaczê³a
przes³uchania, rewizje i rek-
wirowanie dokumentów; es-
becy niszczyli urz¹dzenia
poligraficzne i wyrywali kab-
le. Nasta³ istny horror, a ca³a
akcja zakoñczy³a siê o godz.
3 nad ranem. Potem wszyst-
kich zawieziono na „do³ek”
przy ul. Kosynierów Gdy-
ñskich.

Na drugi dzieñ, 13 grudnia,
do Zarz¹du Regionu przy-

szed³ drukarz Andrzej Ma-
jewski. Zdar³ milicyjne plom-
by i, jak mówi, zasta³ w œrod-
ku wielk¹ dewastacjê. „Za
chwilê pojawi³a siê milicja,
musia³em uciekaæ przez
okno” - mówi. Zaczê³y siê
³apanki i internowania. Do
domów przychodzi³o trzech -
czterech funkcjonariuszy.
Mieli gotowe listy i zabierali
do „suki” policyjnej, a póŸniej
do zak³adów karnych. Jerze-
go Klincewicza jako pierw-
szego internowali do
Zak³adu Karnego w Wawro-
wie. IPN podaje, ¿e w regio-
nie gorzowskim by³o 57 za-
trzymanych w nocy z 12 na
13 grudnia. Niektórym uda³o
siê ukryæ i uciec, jak np. Je-
rzemu Wandeltowi, który na-
tychmiast spotka³ siê z ks.
Jerzym P³uciennikiem w celu
organizowania pomocy uwi-
êzionym. „G³ówny punkt po-
mocy zorganizowa³ wówczas
ks. Witold Andrzejewski, do
którego z wol¹ pomocy
aresztowanym przysz³y ¿ona
Jerzego Klincewicza i
Gra¿yna Pytlak. Dzia³alnoœæ
wolnoœciowa koncentrowa³a
siê u ks. W. Andrzejewskie-
go - czo³owej postaci go-
rzowskiej opozycji. 20 grud-
nia SB dokona³a najœcia na
dom Bozackich. Byli tam
dzia³acze Solidarnoœci: Maj-
ka Basikiewicz oraz druka-
rze Stanis³aw Jakubowski i
Andrzej Majewski” - opowia-
da Majewski. Internowano
te¿ wtedy Stefaniê Hejma-
nowsk¹, Gra¿ynê Pytlak,
Annê Szlachciuk oraz Da-
nutê I¿ykowsk¹ i Mariê
Tê¿yck¹, a nastêpnie m.in.
Teresê Klimek i Annê Mar-
czyk. Internowani w Zak³ad-
zie Karnym w Wawrowie nie
pró¿nowali. Jak mówi Sta-
nis³aw ¯ytkowski: „W ZK po-
wo³aliœmy grupê do rozmów
z w³adzami”.

12 grudnia 1981 r. ok.
godz. 11 do drzwi mojego
mieszkania ktoœ mocno
za³omota³. Ze zdziwieniem z
¿on¹ ujrzeliœmy w drzwiach
lekarza Janusza Cebulê z
Krosna Odrzañskiego, moje-
go serdecznego przyjaciela.
Przyjecha³ wojskowym gazi-
kiem, aby mnie ostrzec, ¿e
za godzinê po mnie przy-
jad¹... Powiedzia³: „Zgaœ
œwiat³o, ukryj siê i dwa dni
nie wychodŸ z domu”. Doda³
jeszcze: „Siedzia³em z do-
wódc¹ Wojsk Ochrony Po-
granicza w Kroœnie Odrza-
ñskim, w jego gabinecie przy
lampce koniaku. Dowódca
wskaza³ na teczki na stole
oznaczone nazwiskami i po-
wiedzia³: »Za chwilê wyko-
nam tajny rozkaz. Popatrz,
czy kogoœ z tych ludzi
znasz«. Przegl¹dn¹³em na-
zwiska i jedno by³o mi znane
- prezesa Spó³dzielni Za-

opatrzenia i Zbytu w Cybince
Augustyna Wiernickiego.
»Jego mieszkanie bêdzie
obserwowane« - powiedzia³
WOP-ista”. Rano o godz.
6.00 przemówi³ gen. Woj-
ciech Jaruzelski i og³osi³ stan
wojenny dla ca³ej Polski.
Przed moim domem wcze-
œnie rano sta³a ju¿ zielona
nysa; w po³udnie odjecha³a.
Uratowa³em siê… Telefony
by³y wy³¹czone i ¿adnej z ni-
kim ³¹cznoœci. Boczn¹ drog¹
poszed³em jednak do pracy.
W moim gabinecie sie-
dzia³o dwóch komisarzy
wojskowych, m³odych ofi-
cerów z WOP w Kroœnie
Odrzañskim, w randze po-
rucznika i kapitana. Po-
czu³em siê niepewnie, nie
by³em przygotowany na
areszt... ¯o³nierze ci zamel-
dowali, ¿e przejmuj¹ nadzór
nad zak³adem pracy.
Wszystkie decyzje mam
odt¹d konsultowaæ z nimi.
Wiedzia³em, ¿e to ju¿ koniec
mojej 10-letniej dyrektorskiej
przygody... Uzgodni³em wi-
zytê w klinice w Szczecinie,
ale to ju¿ nic nie da³o. Zwol-
niono mnie w trybie pilnym z
pracy na mocy Dekretu o
stanie wojennym z przyczyn
politycznych, co skutkowa³o
wyrokiem na miarê banicji
zawodowej. Po roku bezro-
bocia podj¹³em z ¿on¹ pracê
w dzia³alnoœci prywatnej.

Oswobodzenie Polaków po
1945 r. z zale¿noœci sowiec-
kiej przysz³o dopiero w roku
1989.
A dzisiaj… A dzisiaj Par-
lament Europejski w 
Brukseli przeg³osowa³,
przewag¹ kilku euro-
pos³ów z Polski, rezolucjê
o likwidacji tzw. prawa
weta ka¿dego z pañstw
cz³onków UE, które do-
tychczas jest zabezpie-
czeniem przed szkodliwy-
mi decyzjami eurokratów
w stosunku do mniej-
szych pañstw narodo-
wych, tak¿e Polski. Ten
nowy traktat, planowany
przez Niemców i Francjê,
to pocz¹tek drogi do
ustanowienia jednego fe-
deralnego pañstwa euro-
pejskiego, w którym Pol-
ska nie by³aby ju¿ pañs-
twem samodzielnym.
Zawczasu trzeba dmu-
chaæ na zimne… Nie daj-
my siê zaskoczyæ obiet-
nicami, które mog¹ zno-
wu, jak w XVIII w. na 123
lata, pozbawiæ nas wol-
noœci i samostanowie-
nia.     
Trzykrotny premier Pol-
ski, przywódca PSL Win-
centy Witos, powiedzia³:
„A Polska winna trwaæ
wiecznie”. Przypominajmy
o tym politykom… 

AUGUSTYN WIERNICKI

Nie byłem przygotowany na areszt…
Noc¹, 12 na 13 grudnia 1981 r. Rada Pañstwa PRL wprowadzi³a stan wojenny na terenie Polski.    

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsi-
ębiorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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Adresy
Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

- Jak pañstwo nie zadbacie
o swoje podwórka, zrobi¹ to
na pewno inni. Ju¿ mamy
zapytania w tych kwestiach -
mówi³ Pawe³ Nowacki, dy-
rektor Zak³adu Gospodarki
Mieszkaniowej. S³uchali go
w³aœciciele mieszkañ w ka-
mienicach okalaj¹cych
olbrzymi¹ przestrzeñ
wspóln¹ na Nowym Mieœcie,
czyli kwarta³u: 30 Stycznia,
Kosynierów Gdyñskich,
Krzywoustego, Armii Pol-
skiej..

Nie ma wyjścia, zrobić to
trzeba

Zak³ad Gospodarki Miesz-
kaniowej spotyka siê z
w³aœcicielami mieszkañ
tworz¹cych wspólnoty
mieszkaniowe. Informuje o
koniecznoœci zadbania o
w³asne podwórka, które w
znakomitej wiêkszoœci maj¹
nieuporz¹dkowany status
prawny i w³asnoœciowy. Jest
to pok³osie sprzeda¿y lokali
komunalnych zanim zaczê³a
obowi¹zywaæ ustawa o gos-
podarce komunalnej, która
wyprostowa³a  wiele proble-
mów.

- Nie macie pañstwo wyj-
œcia. To kwestia nie

najbli¿szych miesiêcy, ale
lat. W ka¿dym razie zrobiæ to
trzeba - zaznacza³ dyrektor
Nowacki.

Okazuje siê, ¿e wielkie po-
dwórka - bo to przy Armii
Polskiej jest tylko
przyk³adem, musz¹ zostaæ
podzielone na dzia³ki przypi-
sane do danych kamienic
tak, aby mog³y one je u¿ytko-
waæ zgodnie z prawem. Cho-
dzi o poprowadzenie kwalifi-
kowanych dróg dojazdowych

do budynków, ulokowanie al-
tan œmieciowych tak, aby w
koñcu podwórka nie przypo-
mina³y mini wysypisk œmieci,
wytyczenie stref parkowania
czy stref zielonych. 

- Takie podzia³y pozwol¹
pañstwu zadbaæ o swoje, bo
to bêdzie wasze - zaznacza³
Pawe³ Nowacki.

A jak nie, to co?

Pawe³ Nowacki t³umaczy³,
¿e choæ na razie mieszkañcy

wcale nie musz¹ byæ przeko-
nani do takich dzia³añ, to
jednak dobrze by by³o, ¿eby
siê zastanowili i jednak po-
pracowali nad uporz¹dkowa-
niem stanu obecnego, nada-
niu mu porz¹dku prawnego i
urbanistycznego. 

- Jeœli pañstwo tego nie
zrobicie, mo¿e siê wydarzyæ
taka sytuacja, ¿e miasto, któ-
re teraz jest w³aœcicielem
tych terenów, zdecyduje siê
wydzier¿awiæ czêœæ wasze-

go podwórka komuœ
zupe³nie obcemu. A ten ktoœ
mo¿e zechcieæ swoj¹ dzia³kê
ogrodziæ, utwardziæ i za-
mkn¹æ. I wówczas bêdzie
problem - przekonywa³ obra-
zowo P. Nowacki. Zaznacza³,
¿e nie chce nikogo straszyæ,
ale tak mo¿e wygl¹daæ sy-
tuacja za lat kilka. 

Obecni na spotkaniu
mieszkañcy wydawali siê nie
bardzo przekonani. Czêœæ z
nich mocno pow¹tpiewa³a w
takie rozwi¹zania. 

Ale czêœæ podesz³a racjo-
nalnie do problemu. - Jed-
nak trzeba wzi¹æ problem
pod rozwagê, bo dalej tak
byæ nie mo¿e,  jak jest obec-
nie - mówili. Jak t³umaczy
Pawe³ Nowacki, wszelakie
decyzje w kwestii tych tere-
nów zapadaæ bêd¹ na do-
rocznych spotkaniach wspól-
not mieszkaniowych. 

- Jeœli kilka wspólnot siê
dogada w kwestii
porz¹dków, to my mo¿emy
wspomóc, choæby przez za-
mówienie panów u specjalis-
tów architektów czy urbanis-
tów. Wa¿ne jest, ¿e dalej tak
byæ nie  mo¿e - zaznacza³
dyrektor ZGM.

ROCH

Zak³ad Gospodarki Miesz-
kaniowej od lat konsekwent-
nie walczy o odzyskiwanie
przestrzeni na gorzowskich
podwórkach. Tym razem
szpetne gara¿e i szopki
znikn¹ z podwórka przy ul.
Armii Polskiej.

Kosztowne, ale trzeba to
robić

Aby wyburzyæ budynki nie-
mieszkalne, takie jak po-
mieszczenia gospodarcze,
magazynowe i gara¿e (ra-
zem siedem obiektów), po-
trzeba oko³o 360 tys.
z³otych. ZGM w³aœnie
og³osi³ przetarg na
uporz¹dkowanie przestrzeni
wspólnej w kwartale Armii
Polskiej 38-40. Wp³ynê³o
siedem ofert na rozbiórkê
obiektów o niskich walorach
estetycznych i technicz-
nych.

- Wyburzeniu podlegaæ
bêd¹ budynki niemieszkalne
takie jak pomieszczenia gos-
podarcze, magazynowe i ga-
ra¿e - mówi Wies³aw Cie-
piela, rzecznik UM w Gorzo-
wie. -  Ogó³em siedem
obiektów. Realizacja przed-
miotowych robót budowla-
nych pozwoli na dojazd do

podwórek, umo¿liwi zagos-
podarowanie miejsc na od-
pady komunalne wraz z od-
biorem oraz pozwoli zarów-
no Miastu jak i Wspólnotom
Mieszkaniowym na uregu-
lowanie stanu prawnego i
wykorzystanie terenu
wed³ug w³asnych potrzeb -
dodaje.

Uporz¹dkowanie przestrze-
ni da ponadto zarówno mias-
tu, jak i wspólnotom miesz-
kaniowym szansê uregulo-
wania stanu prawnego i
wykorzystanie terenu wed³ug
w³asnych potrzeb. 

To kolejne ju¿ podwórko
przy ul. Armii Polskiej, które
zostanie oczyszczone z ru-
der. Warto przypomnieæ, ¿e
w ubieg³ym roku w czêœci
uporz¹dkowano olbrzymie
podwórko zamkniête ulicami
Armii Polskiej, 30 Stycznia,
Kosynierów Gdyñskich i
Krzywoustego. Zniknê³a
doœæ du¿a konstrukcja, w
której kiedyœ by³y drobne
zak³ady rzemieœlnicze. W
drugiej czêœci podwórka
usuniêto wal¹ce siê gara¿e. 

Zapytają też mieszkańców

ZGM po likwidacji szop i
szopek ma zwyczaj pytaæ

mieszkañców, co dalej z od-
zyskan¹ przestrzeni¹ pub-
liczn¹. Najbli¿sze takie spot-
kanie odbêdzie siê w przy-
sz³ym tygodniu. O zdanie
bêd¹ pytani mieszkañcy z
Armii Polskiej. 

Pomys³ów na urz¹dzanie
wspólnej przestrzeni jest
du¿o. I tu trzeba pogodziæ
potrzeby tych, którzy na nie-
koniecznie obecnie piêknych
podwórkach parkuj¹ samo-
chody z tymi, którzy chcieli-
by, aby przestrzeñ siê zazie-
leni³a i zaczê³a przypominaæ
tê, która tu by³a pierwotnie. 

Jak podkreœlaj¹ specjaliœci
z ZGM - na wszystko po-
trzebne s¹ pieni¹dze i to
w³aœnie wspólnoty musz¹
zdecydowaæ, czy zdecyduj¹
siê na partycypowanie w
kosztach urz¹dzania odzys-
kanej przestrzeni.

ROCH 

Po wyburzeniu ruder powstaną dojazdy do podwórek
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Dyrektor Paweł Nowacki tłumaczy, dlaczego tak ważne jest zadbanie o wspólną przestrzeń
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Zakład Gospodarki Mieszkaniowej
konsekwentnie porządkuje
Rozpadaj¹ce siê szopki, wal¹ce siê budy powoli znikaj¹ z pejza¿u gorzowskich podwórek. Urodê ma szanse odzyskaæ
kolejne na Nowym Mieœcie.

Jeśli nie wspólnota, to kto inny
Koniecznoœæ wydzielenia dzia³ek na wielkich œródmiejskich podwórkach, zadbanie o przestrzeñ wspóln¹ - to czeka
wspólnoty mieszkaniowe. O takich dzia³aniach przekonuje Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej.

● Więcej o działaniach ZGM przeczytasz na www.echogorzowa.pl ●
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Historia pielêgnowania 
siêga pradziejów ludzkoœci.
W staro¿ytnej Grecji chorymi
opiekowa³y siê w œwi¹ty-
niach kap³anki. W Cesar-
stwie Rzymskim rannymi i
chorymi zajmowali siê nie-
wolnicy. Po narodzinach
chrzeœcijañstwa zaczêto or-
ganizowaæ dla ludzi potrze-
buj¹cych przytu³ki, póŸniej
tworzono klasztorne szpitale.
W œredniowiecznych szpita-
lach opiekê nad chorymi po-
wierzano osobom œwieckim,
bez przygotowania do tak
odpowiedzialnej pracy. Nie-
stety, poziom opieki i higieny
by³ na skrajnie niskim pozio-
mie, a wraz nim opinia o
osobach wykonuj¹cych za-
dania pielêgnacyjne. W ko-
lejnych latach opiekê nad
chorymi pe³ni³y pielêgniarki
wywodz¹ce siê z katolickich
zgromadzeñ zakonnych lub
diakonis szkolonych w kra-
jach protestanckich.

Narodziny profesji pielêg-
niarstwa datuje siê na XIX

wiek. Wraz z dynamicznym
rozwojem nauki, zw³aszcza
biologii i medycyny, wzros-
tem urbanizacji, gwa³towny-
mi przemianami spo³eczno-
politycznymi (emancypacja
kobiet) oraz wojnami i kon-
fliktami na tle rasowym i reli-
gijnym, wzros³o zapotrzebo-
wanie na profesjonaln¹
opiekê. W 1860 roku, w Lon-
dynie, Florence Nightingale
za³o¿y³a pierwsz¹ profesjo-
naln¹ szko³ê dla pielêgnia-
rek. Za³o¿ycielka szko³y, po-
przez jakoœæ kszta³cenia,
stara³a siê poprawiæ poziom

opieki oraz zmieniæ wizeru-
nek pielêgniarki w œwiado-
moœci spo³ecznej. Przyczy-
ni³a siê tak¿e do tworzenia
sieci œwieckich szkó³ pielêg-
niarskich i szpitali pod-
nosz¹cych standard opieki
medycznej oraz powstania w
1899 roku Miêdzynarodowej
Rady Pielêgniarek. Jej ce-
lem by³o ujednolicenie syste-
mu kszta³cenia, kryteriów
naboru kandydatek do zawo-
du, uregulowanie przepisów
prawnych, podniesienie sta-
tusu pielêgniarki i wymiana
doœwiadczeñ.

W Polsce pierwsza szko³a
pielêgniarska powsta³a w
1911 roku w Krakowie. Wów-
czas otworzono dwuletni¹
prywatn¹ Szko³ê Pielêgnia-
rek Zawodowych Panien
Ekonomek pod wezwaniem
Œwiêtego Wincentego â Pau-
lo. W 1921 roku przy pomo-
cy Amerykañskiego Czerwo-
nego Krzy¿a zosta³y otwarte
kolejne dwie szko³y pielêg-
niarskie w Poznaniu oraz w

Warszawie. Po II wojnie
œwiatowej na mocy Ustawy o
zak³adach spo³ecznych z
1948 roku rozpoczêto pro-
ces tworzenia ró¿nego typu
szkó³ pielêgniarskich. Domi-
nowa³y licea pielêgniarskie
wraz z sieci¹ policealnych
szkó³ medycznych. W Gorzo-
wie od sierpnia 1955 roku w
budynku przy ulicy £okietka
20 A rozpoczê³a dzia³alnoœæ
Pañstwowa Szko³a
Po³o¿nych. W tym samym
roku uruchomiono Pañst-
wow¹ Szko³ê Medyczn¹
Pielêgniarstwa Psychiatrycz-

nego, która nastêpnie zos-
ta³a przekszta³cona w Me-
dyczne Studium Zawodowe.
Rok w rok mury tych szkó³
opuszcza³o ok. 80 absolwen-
tek (dwie klasy liceum i jed-
na klasa studium). 

Statut pielêgniarstwa stop-
niowo zmienia³ siê na prze-
strzeni lat. G³ówn¹ zmianê
przynios³a w 1991 roku de-
cyzja Ministerstwa Zdrowia i
Opieki Spo³ecznej o rezyg-
nacji z kszta³cenia w syste-
mie licealnym. W Gorzowie

ostatni rocznik opuœci³ mury
szkolne w 1997 roku. Kilka
lat póŸniej zakoñczono
dzia³alnoœæ wydzia³u pielêg-
niarstwa w gorzowskim Stu-
dium medycznym. Przez po-
nad 20 lat zrezygnowano z
kszta³cenia pielêgniarek. Tyl-
ko nieliczne oœrodki w Pol-
sce, g³ównie przy Akade-
miach Medycznych, utwo-
rzy³y kierunki pielêgniarskie,
jednak wakaty na stanowis-
kach pielêgniarek (œrednia
wieku pielêgniarki 54 lata),
pomimo wzrastaj¹cej liczby
uczelni kszta³c¹cych studen-

tów na kierunku pielêgniar-
stwo nadal by³y liczne. 

Przyst¹pienie Polski do
Unii Europejskiej spowodo-
wa³o zmianê systemu eduka-
cji pielêgniarek oraz zakresu
kompetencji zawodowych.
Znacznie rozszerzony zosta³
zakres samodzielnoœci w po-
dejmowaniu decyzji oraz
realizacji dzia³añ z obszaru
edukacji i promocji zdrowia.
Wchodz¹ca w ¿ycie Ustawa
o zawodzie pielêgniarki i
po³o¿nej nada³a im statut za-

wodu samodzielnego. Z bie-
giem czasu wizerunek
pielêgniarstwa oraz stereoty-
py feminizacji zawodu uleg³y
zmianie. Coraz czêœciej
mê¿czyŸni decyduj¹ siê wiêc
na aktywnoœæ w zawodzie
pielêgniarki, a ich praca na
tym stanowisku jest po-
wszechnie akceptowana.
Nowoczesne pielêgniarstwo
to profesja, która polega na
wykonywaniu œwiadczeñ za-
pobiegawczych, diagno-
stycznych, rehabilitacyjnych i
leczniczych. Pielêgniarka
jest pe³noprawnym cz³on-

kiem zespo³ów terapeutycz-
nych. W zakres jej kompe-
tencji wchodzi ordynowanie
leków i wyrobów medycz-
nych zwi¹zanych z wysta-
wianiem recept. W praktyce
oznacza to, i¿ magister
pielêgniarstwa, specjalista
wybranej dziedziny ma
mo¿liwoœæ wykonania badañ
fizykalnych oraz diagno-
stycznych celem postawie-
nia diagnozy i planowania
procesu terapeutycznego. 

Od 2005 roku prawo wyko-
nywania zawodu mo¿na uzys-
kaæ po ukoñczeniu studiów li-
cencjackich na kierunku
pielêgniarstwo. Trwaj¹ one
szeœæ semestrów, jednak¿e
czas ten nie mo¿e byæ krótszy
ni¿ 4720 godzin. W praktyce
oprócz licznych zajêæ teore-
tycznych odbywaj¹ siê rów-
nie¿ zajêcia w formie æwiczeñ.
Nowoczeœnie wyposa¿one
sale symulacyjne umo¿liwiaj¹
naukê na fantomach oraz pro-
fesjonalnym sprzêcie medycz-
nym. Nauka zawodu odbywa

siê tak¿e poprzez praktyki w
placówkach medycznych.
Studia koñcz¹ siê egzaminem
dyplomowym sprawdzaj¹cym
poziom wiedzy teoretycznej, a
tak¿e praktycznych umiej-
êtnoœci. Ponadto student ma
obowi¹zek przygotowania i
obrony pracy licencjackiej. Po-
zytywna obrona umo¿liwia
uzyskanie prawa wykonywa-
nia zawodu. Jest to jednak po-
cz¹tek œcie¿ki kszta³cenia.
Kolejny etap obejmuje studia
drugiego stopnia, czyli studia
magisterskie, które trwaj¹ dwa
lata. Obecnie naukê mo¿na

kontynuowaæ na studiach
trzeciego stopnia (studia dok-
toranckie). Mo¿liwoœæ
kszta³cenia akademickiego
zwiêkszy³a presti¿ zawodu, a
transformacja systemu ochro-
ny zdrowia wp³ynê³a na zain-
teresowanie œrodowiska
pielêgniarskiego kszta³ceniem
podyplomowym.   

W Gorzowie od 2020 roku
istnieje mo¿liwoœæ studiowa-
nia w Akademii im. Jakuba z
Parady¿a na kierunku pielêg-
niarstwo (3-letnie studia licen-
cjackie), a od 2023 na 2-let-
nich studiach magisterskich.
Kierunek ten cieszy siê du¿ym
zainteresowaniem wœród kan-
dydatów. Naukê zawodu roz-
poczynaj¹ nie tylko osoby
m³ode, które zda³y maturê, ale
równie¿ pragn¹ce zmieniæ wy-
konywany zawód czy te¿ pod-
nieœæ swój status zawodowy.
Dotyczy to tak¿e tzw. studiów
pomostowych dla pielêgniarek
i pielêgniarzy, którzy posia-
daj¹ œwiadectwo dojrza³oœci
oraz prawo wykonywania za-

wodu, ukoñczyli 5-letnie lice-
um medyczne i s¹ zatrudnieni
w placówce medycznej. 

Rozwój medycyny wymaga
ustawicznego uzupe³niania
wiedzy i kompetencji kadry
medycznej, a intensywne prze-
obra¿enia w profesji pielêgniar-
stwa zmieniaj¹ oblicze tego
zawodu. Dawna stereotypowa
„pigu³a” sta³a siê wiêc obecnie
poszukiwan¹ na rynku pracy
wykszta³con¹ osob¹ o du¿ych
kompetencjach, która cieszy
siê coraz wiêkszym uznaniem
oraz zaufaniem spo³ecznym. 

mgr ANNA KARDASZ

Pielęgniarstwo - nowa wizja w „pigułce” 
Pigu³a, pigu³ka - do niedawna w ten sposób okreœlano humorystycznie i nieco przekornie osoby wykonuj¹ce zawód pielêgniarki. Kojarzony by³ on
raczej z niezbyt wykwalifikowan¹ kadr¹ medyczn¹ (œredni personel medyczny), stanowi¹c¹ podrzêdn¹ rolê w procesie leczenia oraz
podporz¹dkowan¹ zleceniom lekarskim. Jak obecnie odzwierciedla siê wspó³czesny wizerunek tego zawodu w spo³eczeñstwie?

r  e  k  l  a  m  a

Pielęgniarstwo cieszy się bardzo dużym zainteresowaniem
na naszej uczelni
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Do najczêœciej przygotowy-
wanych dañ wigilijnych na-
le¿¹: zupy, potrawy rybne, pie-
rogi z kapust¹ i grzybami,
uszka, krokiety, groch z ka-
pust¹, kompot z suszonych
owoców, kluski z makiem,
makie³ki, kutia oraz ciasta. Do
dañ œwi¹tecznych zalicza siê
równie¿ bigos staropolski i da-
nia miêsne. Bior¹c pod uwagê
coraz wiêksz¹ œwiadomoœæ
¿ywieniow¹ spo³eczeñstwa
nie bez znaczenia dla zdrowia
pozostaje wartoœæ energe-
tyczna, od¿ywcza i prozdro-
wotna spo¿ywanych potraw.
Wiêksz¹ uwagê na spo¿ywa-
ne potrawy wigilijne powinny
zwróciæ osoby z dolegliwo-
œciami w¹troby i jelit, z choro-
bami sercowo - naczyniowymi
i/lub z cukrzyc¹ typu 2. 
Barszcz czerwony jest

czêsto pierwsz¹ potraw¹ na
œwi¹tecznym stole, a w niektó-
rych regionach preferuje siê
zupê grzybow¹ lub rybn¹.
Zupy te powinny byæ gotowa-
ne na wywarach z jarzyn. Nie
zaleca siê stosowania przy-
praw typu instant w postaci ja-
rzynek, kostek roso³owych,
ziarenek smaku/ maggi, gdy¿
przyprawy te poza znaczn¹
iloœci¹ soli (50-65%) zawieraj¹
te¿ glutaminian sodu E-621
(10-20%) wzmacniaj¹cy smak
i zapach potraw, a tym samym
wp³ywaj¹cy na ich wiêksze
spo¿ycie. Barszcz z buraków
æwik³owych, jest zasobny w
wêglowodany i kwasy orga-
niczne oraz w zwi¹zki o
w³aœciwoœciach antyoksyda-
cyjnych.
Buraki s¹ lekkostrawne,

maj¹ nisk¹ kalorycznoœæ, a
tak¿e wysok¹ zawartoœæ wita-
miny A, C, E, z grupy B i wy-
sok¹ zawartoœæ sk³adników
mineralnych (sodu, ¿elaza,
wapnia, magnezu i potasu).
Buraki dzia³aj¹ silnie alkali-
zuj¹co na organizm, dlatego
wskazane jest ich spo¿ycie po
daniach zakwaszaj¹cych or-
ganizm tj. miêsnych lub
zbo¿owych. Obecna w bura-
kach miedŸ odgrywa istotn¹
rolê w metabolizmie ¿elaza,
syntezie hemoglobiny i proce-
sie tworzenia krwinek czerwo-
nych, dlatego buraki zaleca
siê osobom z niedokrwisto-
œci¹ (anemi¹). Barwê bura-
ków powoduj¹ barwniki o sil-
nym dzia³aniu antyoksydacyj-
nym i antynowotworowym.
Æwik³a poprawia pracê

w¹troby, u³atwia trawienie i
wypró¿nianie, a dziêki wyso-
kiej zawartoœci potasu i mag-
nezu jest skuteczna w lecze-
niu nadciœnienia têtniczego. 
Chrzan obecny w æwikle

korzystnie dzia³a na procesy

trawienne, gdy¿ poprawia
strawnoœæ pokarmów. Ma te¿
w³aœciwoœci bakterio-, wiruso-
i pleœniobójcze oraz dzia³a
moczopêdnie. Chrzan zawie-
ra w swoim sk³adzie sk³adniki
mineralne (fosfor, siarkê, po-
tas, wapñ, magnez, ¿elazo)
oraz witaminy C, B1, B2, E i
prowitaminê A. Chrzan zawie-
ra te¿ peroksydazy, które
wchodz¹ w sk³ad uk³adów en-
zymatycznych bior¹cych
udzia³ w neutralizowaniu wol-
nych rodników tlenowych pro-
muj¹cych wiele zaburzeñ  np.
procesów prozapalnych.
Kompot z suszu, pomimo

wysokiej wartoœci energetycz-
nej (89% energii pochodzi z
wêglowodanów), warto piæ
oraz spo¿ywaæ znajduj¹ce siê
w nim suszone owoce, gdy¿
zawieraj¹ b³onnik pokarmowy
(obni¿aj¹cy stê¿enie choleste-
rolu i glukozy we krwi), ale te¿
komórki kamienne (w grusz-
kach), które dra¿ni¹c b³onê
œluzow¹ przewodu pokarmo-
wego wp³ywaj¹ na
wzmo¿enie perystaltyki prze-
wodu pokarmowego i u³atwie-
nie defekacji. Poza kompotem
w œwiêta nale¿y wypajaæ siê
wod¹ przegotowan¹, wod¹
mineraln¹ niegazowan¹, ale
równie¿ herbat¹ (zielon¹,
czarn¹, owocow¹, zio³ow¹).
Grzyby w potrawach; su-

szone (borowiki, podgrzybki)
lub œwie¿e (np. pieczarki). Po-
mimo tego i¿ potrawy z grzy-
bów uchodz¹ za ciê¿kostraw-
ne, to jednak dodawane do
potraw podnosz¹ ich walory
s m a k o w o - z a p a c h o w e .  
Wartoœæ energetyczna grzy-
bów jest niska, tj. ok. 50-70
kcal/100 g. W zale¿noœci od
gatunku grzyby zawieraj¹
cenne sk³adniki od¿ywcze: wi-
taminy (B6, PP, B2, B1, H, er-
gosterol, E, A), sk³adniki mine-

ralne (K, P, Ca, Mg, Na, Cu,
Zn, Fe, Mn, Mo, F, Se, Co),
bia³ka o wysokiej przyswajal-
noœci, wêglowodany i b³onnik,
które wykazuj¹ dzia³anie prze-
ciwcukrzycowe, przeciwzapal-
ne, przeciwutleniaj¹ce, prze-
ciwbakteryjne i przeciwwiru-
sowe. Zawarte w grzybach
ß-glukany, terpenoidy, lektyny
wykazuj¹ w³aœciwoœci prze-
ciwnowotworowe poprzez sil-
ne wzmocnienie immunolo-
giczne organizmu, oraz nasi-
lenie apoptozy komórek
nowotworowych. Obecne w
grzybach inne zwi¹zki maj¹

zdolnoœæ do obni¿ania
stê¿enia cholesterolu ca³kowi-
tego we krwi, jak i jego synte-
zy w w¹trobie. Aby zwiêkszyæ
dostêpnoœæ ww. cennych
sk³adników grzyby nale¿y w
odpowiedni sposób
przyrz¹dziæ (moczenie, miele-
nie, gotowanie, sma¿enie),
aby mechanicznie zniszczyæ
œciany komórkowe zawie-
raj¹ce chitynê, oporn¹ na
dzia³anie soków trawiennych
w jelitach. Jednak nale¿y byæ
ostro¿nym w podawaniu ich
dzieciom, kobietom ciê¿ar-
nym, osobom starszym lub ze
schorzeniami przewodu po-
karmowego.
Kiszona kapusta jest do-

skona³ym Ÿród³em witaminy C
(a¿ o 50% wy¿sza zwartoœæ
ni¿ w kapuœcie œwie¿ej), E, K,

witamin z grupy B oraz probio-
tycznych bakterii kwasu mle-
kowego reguluj¹cych równo-
wagê kwasowo - zasadow¹
organizmu i florê bakteryjn¹
jelit. Kapusta kiszona zawiera
wiêksze iloœci potasu, wapnia,
miedzi, manganu i cynku oraz
b³onnika pokarmowego, który
utrudnia przyswajanie
t³uszczów i reguluje perystal-
tykê jelit zapobiegaj¹c zapar-
ciom. W potrawach wigilijnych
jest uznanym Ÿród³em licz-
nych substancji biologicznie
aktywnych, dziêki którym cha-
rakteryzuje siê w³aœciwoœcia-

mi: antymia¿d¿ycowymi, bak-
teriostatycznymi i przeciwwi-
rusowymi (fitoncydy),
przeciwutleniaj¹cymi (witami-
na C, E, karotenoidy, polifeno-
le), przeciwmutagennymi, in-
dukuj¹cymi enzymy odtru-
waj¹ce oraz
antynowotworowymi. Uwa¿a
siê, ¿e kapusta kiszona przy-
œpieszaj¹c metabolizm estro-
genów mo¿e byæ pomocna w
profilaktyce i hamowaniu roz-
woju raka sutka. Poniewa¿ ka-
pusta ma w³aœciwoœci wzdy-
maj¹ce, to osoby wra¿liwe na
wzdêcia mog¹ dodaæ do ka-
pusty majeranek o w³aœciwo-
œciach reguluj¹cych procesy
trawienne lub kminek o
w³aœciwoœciach wiatropêd-
nych. Osoby z nadkwasot¹
(refluksem), z ostrym zapale-

niem w¹troby powinny ograni-
czyæ spo¿ycie kapusty kiszo-
nej. Ma te¿  znaczn¹ zawar-
toœæ sodu i przyczynia siê do
wzrostu ciœnienia têtniczego.
Kapusta z grochem - jest

bogata w sk³adniki od¿ywcze.
Groch jest Ÿród³em potasu
(niezbêdnego do prawid³owej
pracy serca), magnezu, cyn-
ku, miedzi i manganu oraz wi-
tamin z grupy B. Dziêki zawar-
toœci takich zwi¹zków jak:
kwas foliowy, heksofosforan
inozytolu, inhibitory proteaz i
saponiny, spo¿ycie grochu
wskazane jest w profilaktyce
nowotworowej.   
Œledzie i karp s¹ naj-
czêœciej wigilijnym daniem,
chocia¿ obecnie ich miejsce
zajmuj¹ te¿ potrawy z innych
ryb s³odkowodnych np.: siei,
sandacza, sielawy, miêtusa,
pstr¹ga, szczupaka, suma,
okonia i lina. Ryby s³odkowod-
ne i morskie stanowi¹ Ÿród³o
pe³nowartoœciowego bia³ka,
które ze wzglêdu na mniejsz¹
zawartoœæ kolagenu i elasty-
ny, posiada wiêksz¹ straw-
noœæ i przyswajalnoœæ. Bia³ka
miêsa ryb charakteryzuj¹ siê
bardzo korzystnym, z punktu
widzenia ¿ywieniowego,
sk³adem aminokwasowym (z
wyj¹tkiem tryptofanu), a iloœæ
aminokwasów niezbêdnych
organizmowi przekracza na-
wet iloœci zaproponowane
przez FAO/WHO. Ryby s¹ bo-
gate w niezbêdne nienasyco-
ne kwasy t³uszczowe (NNKT),
których organizm ludzki nie
jest w stanie sam wytworzyæ
lub ich synteza przebiega zbyt
wolno, aby pokryæ zapotrze-
bowanie organizmu. Ryby za-
wieraj¹ znaczne iloœci kwa-
sów t³uszczowych z grupy n-3,
które mog¹ przekszta³caæ siê
w organizmie w zwi¹zki biolo-
gicznie czynne o w³aœciwo-
œciach hormonów tkankowych
ochraniaj¹cych uk³ad serco-
wo-naczyniowy, zapobie-
gaj¹ce zawa³om i zakrzepom.
Kwasy t³uszczowe n-3 prze-
ciwdzia³aj¹ tak¿e chorobom
autoimmunologicznym, takim
jak: reumatyzm, artretyzm czy
reumatoidalne zapalenie sta-
wów. Ponadto hamuj¹ wzrost
komórek niektórych nowotwo-
rów (raka sutka), dzia³aj¹ an-
tydepresyjnie, u³atwiaj¹ od-
chudzanie, ³agodz¹ dolegli-
woœci premenstruacyjne oraz
wp³ywaj¹ na zdrowy wygl¹d
skóry, w³osów i paznokci.
Cennym Ÿród³em kwasów
t³uszczowych n-3 s¹ ryby mor-
skie, zw³aszcza o du¿ej za-
wartoœci t³uszczu (halibut,
³osoœ atlantycki, makrela,
œledŸ). Zalet¹ ¿ywieniow¹ ryb
jest równie¿ niska zawartoœæ

cholesterolu np.: ³osoœ, œledŸ
solony, karp zawieraj¹ ok.
70 mg cholesterolu na 100 g
czêœci jadalnych w porów-
naniu z 250 mg w 100 g
mas³a. Spoœród witamin ry-
by t³uste charakteryzuj¹ siê
znaczn¹ zawartoœci¹ wita-
miny A, D3, natomiast ryby
chude B1, B2 i B12 w iloœci
zbli¿onej do zawartej w mi-
êsie zwierz¹t rzeŸnych. Ry-
by s¹ równie¿ Ÿród³em jodu
niezbêdnego do syntezy
hormonów tarczycy: tyro-
ksyny i trójjodotyroniny, któ-
rych niedobór prowadzi do
licznych zaburzeñ m.in. ob-
ni¿enia przemiany materii i
gromadzenia tkanki
t³uszczowej. Ryby to cenne
Ÿród³o selenu (od 10 do 35
mg/100 g) o dzia³aniu anty-
oksydacyjnym jak i u³at-
wiaj¹cym zapamiêtywanie,
koncentracjê, które prze-
wy¿sza zawartoœæ tego pier-
wiastka w miêsie zwierz¹t
rzeŸnych. 

Smak potraw rybnych
mo¿na wzbogaciæ dodaj¹c
przyprawy, np.: liœæ laurowy,
ziele angielskie, pieprz bia³y,
imbir, cynamon, goŸdziki,
ga³kê muszkato³ow¹, paprykê
oraz gorczycê. Z warzyw, jako
dodatków mo¿na zastosowaæ
marchew, cebulê, por, piet-
ruszkê, seler, koper czy pap-
rykê, a jako dodatki mo¿na
zastosowaæ przecier pomido-
rowy, rodzynki, migda³y czy
grzyby. 
Reasumuj¹c, ka¿da z po-

traw wigilijnych zawiera sze-
reg cennych sk³adników
od¿ywczych oraz posiada
w³aœciwoœci prozdrowotne.
Warto wielkoœæ porcji potraw
dostosowaæ do stanu organiz-
mu, wspó³istniej¹cych chorób,
wieku czy stanu fizjologiczne-
go. Wieczerza wigilijna to
czas rodzinnego œwiêtowania
i narodowa tradycja. Dla
stworzenia radosnego klimatu
œwi¹tecznego warto nakryæ
odœwiêtnie  stó³ bia³ym obru-
sem, przyozdobiæ œwiecami i
ga³¹zkami œwierku. A jeœli nie
chcemy, aby spo¿yte na 
œwiêta dania przyczyni³y siê
do wzdêæ, zaparæ lub zwiêk-
szenia masy cia³a, to nale¿y
podejmowaæ aktywnoœæ fi-
zyczn¹ np. w formie codzien-
nych spacerów miêdzy posi³ka-
mi, zabaw na œwie¿ym powiet-
rzu z dzieæmi. wnukami,
szczególnie gdy spadnie œnieg. 

dr hab. in¿. ZUZANNA GOLUCH,
PROF. UEW

Katedra Technologii ¯ywnoœci 
i ¯ywienia

Wydzia³ In¿ynierii Produkcji 
Uniwersytet Ekonomiczny 

we Wroc³awiu

Barszcz czerwony jest często pierwszą potrawą na świątecznym stole, a w niektórych regio-
nach preferuje się zupę grzybową lub rybną
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Właściwości prozdrowotne
potraw wigilijnych
Na wieczerzy wigilijnej nadal w wielu naszych domach dominuj¹ potrawy tradycyjne, przekazywane z pokolenia na pokolenie. 

Ryby słodkowodne i morskie stanowią
źródło pełnowartościowego białka,

które ze względu na mniejszą
zawartość kolagenu i elastyny,

posiada większą strawność 
i przyswajalność
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- Jaka by³a geneza reak-
tywacji siatkarskiego Stilo-
nu?

- Czysty przypadek. Na
jednej z wiêkszych imprez
sportowych spotkaliœmy siê z
przedsiêbiorcami z Gorzo-
wa. Rozmawialiœmy miêdzy
innymi, dlaczego w Gorzo-
wie nie ma siatkówki na od-
powiednio wysokim pozio-
mie, a jest w mniejszych
oœrodkach w Sulêcinie czy
Miêdzyrzeczu. Narodzi³ siê
wtedy pomys³, ¿e mo¿e war-
to by³oby reaktywowaæ go-
rzowsk¹ siatkówkê. Po de-
klaracjach sponsorskich, do-
staliœmy równie¿ zielone
œwiat³o od prezydenta mias-
ta Jacka Wójcickiego, za co
mu bardzo serdecznie 
dziêkuje.
- W tym siatkarskim pro-
jekcie jakie jest pana zada-
nie?

- Moja rola to bycie ³¹czni-
kiem miêdzy klubem a spon-
sorami. Do moich zadañ na-
le¿y miêdzy innymi pozyski-
wanie nowych sponsorów,
dbanie to, ¿eby nie zabrak³o
pieniêdzy na dzia³alnoœæ klu-
bu i na wynagrodzenia dla
zawodników. Zale¿y nam,
aby zbudowaæ siln¹ markê
Stilonu po to, aby daæ
wszystkim jasny sygna³, ¿e
jesteœmy wiarygodni i to, na
co siê umówiliœmy z zawod-
nikami jest realizowane.
- W tej reaktywacji jak
wa¿na by³a postaæ Sebas-
tiana Œwiderskiego obec-
nego prezesa Polskiego
Zwi¹zku Pi³ki Siatkowej?

- Jego osoba z pewnoœci¹
pomog³a w tym, ¿e gorzows-
ka siatkówka siê odrodzi³a.
Apelowa³ on o zjednoczenie
lokalnego œrodowiska siat-
karskiego i to te¿ mia³o du¿y
wp³yw. Wykorzystaliœmy rów-
nie¿ mo¿liwoœæ uzupe³nienia
wakatu w grupie 1 drugiej ligi
mê¿czyzn i da³o nam to
szanse na wystêpy na tym
poziomie rozgrywek.

- A co by³o przeszkod¹ w
tym, ¿e wczeœniej nie do-
sz³o do takiego zjednocze-
nia siatkarskiego œrodo-
wiska?

- By³a dwa lata temu druga
liga w Gorzowie, ale za-
brak³o sponsorów. Nie oszu-
kujmy siê, aby zbudowaæ so-
lidny zespó³ potrzebne s¹
pieni¹dze. Ja mia³em ³atwiej,
uda³o mi siê trafiæ na wspa-
nia³ych gorzowskich przedsi-
êbiorców, którzy okazali siê
byæ fanami siatkówki.  Poroz-
mawialiœmy razem, spodoba³
im siê nasz projekt, oni te¿
maj¹ swoj¹ wizjê rozwoju tej
dyscypliny w Gorzowie, dla-
tego te¿ zadeklarowali swoje
wsparcie.
- Jaka w³aœnie jest ta wiz-
ja rozwoju klubu na naj-
bli¿sze lata?

- Za³o¿yliœmy sobie ambit-
ne cele. Chcemy wróciæ w
ci¹gu piêciu lat do Plus Ligi.
Czy nam siê to uda, zoba-
czymy. Potrzeba oczywiœcie
œrodków finansowych, cier-
pliwoœci oraz szczêœcia i
myœlê, ¿e bêdziemy walczyæ
o najwy¿sze cele.
- Mo¿na zadeklarowaæ, je-
œli macie takie ambitne
plany, ¿e na ten projekt
jest odpowiednie wsparcie
sponsorskie?

- Oczywistym jest, ¿e bez
odpowiednich funduszy nic
nie da siê powa¿nego zbu-
dowaæ. Nikt tu nie bêdzie
gra³ za przys³owiow¹
czapkê œliwek. Mamy
wsparcie g³ównych sponso-
rów, czyli Agencjê Inwesty-
cyjn¹ i firmê Cheæko oraz
oczywiœcie miasto Gorzów,
od którego otrzymaliœmy w
tym roku dofinansowanie w
kwocie 140 tysiêcy z³otych.
To dla nas bardzo du¿a po-
moc. Oczywiœcie mamy te¿
wielu mniejszych sponso-
rów.
- Zainteresowanie mecza-
mi Stilonu jest spore
wœród mieszkañców, a czy

przek³ada siê to na
przyp³yw nowych mecena-
sów do klubu?

- Jest du¿y odzew, to
muszê przyznaæ. Dla nas
wa¿ne jest to, ¿e zg³aszaj¹
siê do nas zarówno wiêksze

jak i mniejsze firmy, które
chc¹ siê w³¹czyæ w projekt i
wspieraæ klub. Jesteœmy im
wszystkim bardzo wdziêczni,
doceniamy ich wiedzê oraz
pomoc finansow¹ i rze-
czow¹, które s¹ nieodzow-
nym wsparciem w codzien-
nej dzia³alnoœci naszej
dru¿yny.

- Spodziewaliœcie siê ta-
kich t³umów na waszych
spotkaniach?

- Absolutnie nie, byliœmy
tym bardzo zaskoczeni. Na
pocz¹tku namawialiœmy zna-
jomych by przyszli, by zapra-

szali innych, bo mieliœmy
obawy czy uda siê, choæ w
czêœci zape³niæ halê. Frek-
wencja przesz³a nasze ocze-
kiwania, widzimy rodziny z
ma³ymi dzieæmi i hala za-
pe³nia siê do ostatniego
miejsca.
- Rozmawialiœmy o ce-
lach d³ugofalowych, a ja-

kie s¹ oczekiwania w tym
pierwszym sezonie?

- Za³o¿yliœmy sobie, aby w
tym pierwszym sezonie
przede wszystkim zbudowaæ
struktury klubu i poznaæ ligê.
Jeœli bêdzie jednak okazja
awansowaæ to spróbujemy to
zrobiæ. W drugim roku ju¿
chcielibyœmy mieæ sk³ad, któ-
ry bêdzie w stanie awanso-
waæ wy¿ej.
- Jak pan oceni dotych-
czasow¹ postawê Stilonu
w ligowej rywalizacji?

- W tych kilku spotkaniach
nie odbiegaliœmy znacznie
od rywali, mamy kilka wygra-
nych na swoim koncie. To,
co nas trapi to kontuzje, wie-
le spotkañ nie graliœmy w
optymalnym sk³adzie. Jesz-
cze tej si³y naszego zespo³u
nie poznaliœmy, trener z po-
wodu kontuzji nie ma siatka-
rzy do dyspozycji na trenin-
gu. Czekamy a¿ wszyscy siê
wylecz¹ i wtedy mo¿emy
bardziej realnie coœ wiêcej
powiedzieæ o naszych szan-
sach.
- Jak siê zapatrujecie na
wystêpy w nowej hali?

- Wstêpnie jesteœmy na tak.
Najprawdopodobniej od no-
wego roku bêdziemy tam
wystêpowaæ, o ile pozwol¹
nam na to finanse.
- Wróæmy do pana kariery
siatkarskiej. Co by³o pana
najwiêkszym osi¹gniê-
ciem?

- W Gorzowie ze Stilonem
zajêliœmy drugie i trzecie
miejsce w rozgrywkach o
mistrzostwo Polski. Moimi
trenerami byli wtedy Walde-
mar Wspania³y i Andrzej
Kaczmarek. Do tego Puchar
Polski najpierw wywalczony
ze Stilonem a potem z Pol-
sk¹ Energi¹ Sosnowiec.
- Jest pan zadowolony ze
swojej kariery siatkar-
skiej?

- Oczywiœcie, ¿e zawsze
mog³o byæ lepiej. Gra³em w
topowych klubach w Polsce.

Podejmowaliœmy wspólnie z
¿on¹ dobre decyzje o wy-
stêpach w Sosnowcu czy w
Warszawie. To by³ bardzo
dobry okres, pozna³em
wspania³ych ludzi, zawodni-
ków, trenerów, z którymi na-
dal mam kontakt.
- A z jakim najlepszym
zawodnikiem gra³ pan w
jednej dru¿ynie?

- Gra³em z wieloma
dobrymi zawodnikami, byli to
Rafa³ Legieñ, Daniel Pliñski,
Marcin Nowak, Radek Ry-
bak, Grzesiek Wagner i jesz-
cze wielu innych, których nie
sposób wymieniæ. Oczywi-
œcie nasza gorzowska grupa
z Sebastianem Œwiderskim,
Romkiem Bartuzim, Karolem
Hachu³¹ na czele. Ta grupa
to by³ ewenement na skalê
œwiatow¹, bo praktycznie
ca³y sk³ad tworzyli wycho-
wankowie Stilonu.
- Utrzymuje pan jakiœ
kontakt z by³ymi kolegami
z czasów œwietnoœci Stilo-
nu oraz z innych klubów?

- Bardzo dobry i regularny
kontakt mam z Sebastianem
Œwiderskim i Rafa³em Legie-
niem. Na pierwszy mecz po
reaktywacji dru¿yny Stilonu
zaprosiliœmy miêdzy innymi
Karola Hachu³ê i Romka Bar-
tuziego, by³ych dzia³aczy Sti-
lonu i naszych pierwszych
trenerów. Z ch³opakami, na
co dzieñ nie spotykamy siê
zbyt czêsto, ale staramy siê
utrzymywaæ kontakt cho-
cia¿by telefoniczny.
- To mo¿e rozegracie ja-
kiœ mecz pokazowy „stary
Stilon” kontra obecna
dru¿yna?

- Myœlimy o tym. Bêdziemy
chcieli zorganizowaæ na ko-
niec tego roku turniej
gwiazdkowy, do którego za-
prosimy by³ych zawodników,
trenerów, radnych miasta
Gorzowa. Ale to jest jeszcze
w fazie ustalania
szczegó³ów.
- Dziêkujê za rozmowê.

Radosław Maciejewicz (z prawej) po podpisaniu umowy
sponsorskiej z przedstawicielem firmy ZINA Sport,
Bogusławem Paszkiewiczem
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Chcemy wrócić w ciągu pięciu lat do Plus Ligi
Z Rados³awem Maciejewiczem, dyrektorem sportowym Agencji Inwestycyjnej Stilon, rozmawia Przemys³aw Dygas

Frekwencja przeszła nasze
oczekiwania, widzimy rodziny z

małymi dziećmi i hala zapełnia się do
ostatniego miejsca. Na początku

namawialiśmy znajomych by przyszli,
bo mieliśmy obawy czy uda się, choć

w części zapełnić halę

r  e  k  l  a  m  a
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